
در حالی که چند روز پیش مصوبه ای در خصوص جلوگیری از شیوع کرونا در 
جایگاه های سوخت ابلاغ شد اما اکنون شاهد هستیم که بسیاری از جایگاه های 
سوخت مجهز به مواد ضدعفونی و دستکش های یک بار مصرف نیستند و بعضا 

در برخی جایگاه ها نیز سوخت گیری توسط اپراتورها صورت نمی گیرد.
به گزارش ایسنا، دو هفته ای است که ویروس کرونا در ایران جا خوش کرده و 
این موضوع باعث تعطیلی مدارس، دانشگاه ها و تغییراتی در ساعات کار ادارات 
شده،   این ویروس که از راه تماس دست با سطح آلوده منتقل می شود باعث 
شده تا دستورالعمل جدیدی از سوی شــرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی برای سوختگیری در جایگاه ها صادر شــود، دستورالعملی که با هدف 

کاهش تماس مراجعیــن با تجهیزات جایگاه هــا و همچنین ضدعفونی آنها 
صادر شــده اســت.با این وجود هنوز جایگاه ها مجهز به تجهیزات بهداشتی 
نشــده اند  آن طور که محمد عطاپور - مشاور عالی انجمن مالکان جایگاه ها و 
مجتمع های خدماتی، رفاهی و بین راهی - به ایسنا گفته هنوز هیچ امکاناتی به 
جایگاه های سوخت برای مقابله با ویروس کرونا داده نشده است و خود جایگاه 
ها سعی در تامین مواد ضدعفونی کننده دارند.وی با اشاره کمیاب شدن مواد 
ضد عفونی کننده، اظهار کرد: لازم اســت تا دولت در این باره تدبیری داشته 
باشد تا بتوانیم جایگاه ها را عاری از هرگونه ویروس و آلودگی کنیم.مشاور عالی 
انجمن مالکان جایگاه ها و مجتمع های خدماتی، رفاهی و بین راهی با تاکید بر 

اینکه سوخت گیری توسط اپراتورها نجام می شود، گفت:سلامت کارکنان برای 
ما اولویت دارد به همین دلیل به جایــگاه ها تاکید کرده ایم که خود کارکنان 
فرایند سوخت گیری خودروها را انجام دهند و لازم است که مردم نیز اعتماد 
کنند و از خودروهای خود خارج نشوند.عطاپور افزود: دولت باید تدبیری لحاظ 
کند تا استفاده از کارت ســوخت و کارت بانکی مشترک باشد یعنی از کارت 
سوخت برای پرداخت هزینه نیز استفاده شود. همچنین باید کاغذ را از چرخه 
سیستم فعالیت های جایگاه ها هرچه سریعتر حذف کنند تا مشکلی در این 
راستا به وجود نیاید.به گزارش ایسنا، بر اساس اعلام شرکت پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی و پیرو اطلاعیه های وزارت بهداشت درخصوص همکاری در 

جلوگیری از شیوع ویروس کرونا به کلیه جایگاهداران توزیع فرآورده مایع و 
سی ان جی مقرر شد تا فرآیند سوختگیری و پرداخت در تمامی جایگاه های 
عرضه سوخت توسط اپراتور جایگاه انجام یا دســتکش یکبار مصرف جهت 
اســتفاده عموم مردم در دســترس افراد قرار گرفته و فرایند سوختگیری و 
پرداخت بدون دستکش یکبار مصرف انجام نشود.همچنین در این اطلاعیه 
آمده است که نازل ها و صفحه رمز کارت سوخت دیسپنسرها و همچنین اماکن 
عمومی جایگاه )سرویس بهداشتی و...( مستمراً با مواد مناسب ضدعفونی و 
پایش بهداشتی شــود. این طرح تا اطلاع ثانوی در تمامی جایگاه های کشور 

لازم الاجرا است.

طی دو هفته گذشــته و بــا گســترش ویروس کرونــا در دیگر کشــورها 
از جمله آمریکا، قیمــت بیت کوین هم مانند ســایر دارایی هــا روند نزولی 
به خود گرفته اســت. تاجایی که در روزهــای پایانی مــاه فوریه بیت کوین 
بــه کانــال ۸ هــزار دلار بازگشــت.اگرچه در مــاه گذشــته میــلادی، 
بیت کوین موفق شــد بــا ۳۰ درصد رشــد، بهتریــن ژانویــه را طی هفت 
 ســال گذشــته به ثبت برســاند، در ماه فوریه اما با افــت ۹ درصدی مواجه

 شد.
تا دو هفتــه پیش و قبل از گســترش ویــروس کرونا در خــارج از مرزهای 
چیــن، بیت کویــن هــم به عنــوان دارایی امــن رونــد صعودی خــود را 
طی کرد؛ تــا جایی کــه در یازدهــم فوریــه وارد کانــال ۱۰ هــزار دلار 
شــد.بالاترین قیمــت بیت کوین در ماه گذشــته بــه ۱۴ فوریــه مربوط 

 می شــود. هر بیت کویــن در این تاریــخ با قیمــت ۱۰ هــزار و ۳۵۶ دلار 
معامله شد.

طی این مدت دارایی های پرریسک، از جمله بازار سهام به ویژه در کشورهای 
آسیایی با بی ثباتی های بسیاری مواجه شدند.

موج جدید نگرانی ها و گسترش هرچه سریع تر ویروس در دیگر کشورها از جمله 
ایالات متحده آمریکا و کشورهای اروپایی، موجب شد هفته گذشته بازار سهام 
آمریکا بدترین عملکرد هفتگی خود را از زمان وقوع بحران مالی ۲۰۰۸ تاکنون 
به ثبت برساند.این نگرانی ها این بار بازار دارایی های امن را هم بی بهره نگذاشت؛ 
تا جایی که قیمت جهانی طلا طی هفته گذشته نزدیک به سه درصد افت کرد.

بیت کوین هم که از هفتــه پایانی ژانویه تا روزهای پایانی هفته گذشــته در 
کانال ۹ هزار و ۱۰ هزار دلار معامله می شد، روز ۲۶ فوریه به کانال هشت هزار 

دلار وارد شــد.پایین ترین قیمت بیت کوین به آخرین روز از ماه فوریه مربوط 
می شود. در این روز قیمت بیت کوین در ساعات پایانی معاملات به هشت هزار 

و ۵۳۸ دلار رسید.
اگرچه وحشــت ســرمایه گذاران فروش بیت کوین، برداشــت ســود و افت 
قیمت را به دنبال داشــته، اما به نظر می رســد به دلیل افت قیمــت در بازار 
 ســایر فلزات از جمله طلا، آنهــا برای خریــد دیگر دارایی هــای امن اقدام

 نکرده اند.
بر اســاس برخی پیش بینی ها، بــا کاهــش نگرانی ها، احتمال بازگشــت 
ســرمایه گذاران برای خرید بیت کوین و در نتیجــه افزایش قیمت آن وجود 
دارد.در حال حاضر، به ترتیب ســطوح حمایتی هشــت هزار و ۵۰۰ و هشت 
هزار و ۴۰۰ دلار برای بیت کوین پیش بینی شــده اســت.از دیدگاه صعودی 

اما، اگر قیمت بیت کوین به بیش از هشــت هزار و ۶۶۰ دلار برسد، می تواند 
 از ســطوح مقاومتی هشــت هزار و ۸۰۰ دلار و پس از آن ۹ هزار و ۲۰۰ دلار 

عبور کند.
خوش بین ها به بازار ارزهای رمزنگاری شــده بر این باورند که اگر فدرال رزرو 
با هدف جلوگیــری از وقوع رکــود اقتصادی، نــرخ بهــره را کاهش دهد، 
قیمت  بیت کویــن افزایــش خواهــد یافت.همچنین نصف شــدن پاداش 
اســتخراج یا هلوینــگ )Halving( کــه در ماه مــی انجام می شــود، از 
 دیگر دلایلی اســت که می تواند به رشــد قیمت این ارز محبــوب دیجیتال 

کمک کند.
گزارش  ها نشــان می دهد از ابتدای ســال ۲۰۲۰ تا پایان فوریه )روز شنبه(، 

بیت کوین رشد ۱۸٫۸ درصدی را تجربه کرده اس

وزارت بهداشت روز دوشنبه خبر داد: ۱۵۰۱ مبتلا و ۶۶ فوتی 
کرونا تا امروزمعاون بهداشت وزارت بهداشت وزارت بهداشت 
از افزایش آمار مبتلایان و فوتی های کرونا خبر داد.به گزارش 
ایلنا، علیرضا رئیسی، معاون بهداشت وزارت بهداشت وزارت 
بهداشت اعلام کرد: تعداد مبتلایان به ویروس کرونا در ایران 
به ۱۵۰۱ نفر رسیده است که از این تعداد ۶۶ نفر جان خود 
را از دست داده اند.وی افزود: بالغ بر ۵۲۳ مورد جدید ابتلای 

قطعی به بیماری کوید ۱۹ در کشور ظرف ۲۴ ساعت گذشته 
تائید شده که متاسفانه از این موارد ۱۲ تن نیز جان باختند.

وی افزود: استان های تهران، قم و گیلان بیشترین استانهای 
درگیر هستند. از ابتدای اعلام شیوع کرونا در کشور تاکنون 
۷۲۸۰ نفر مراجعه به بیمارستان داشتیم که از ۴۳۱۲ تست 
گرفته شده و از این تعداد تست ۱۵۰۱ نفر مثبت شده است. 
با توجه به اینکه ۲۳ آزمایشــگاه داریم، آمارها به روز شده 

است.انستیتو پاستور قابلیت انجام ۱۲۰۰ تست به صورت 
روزانه دارد.معاون بهداشــت وزارت بهداشت خاطرنشان 
کرد: مردم از عبور و مرور غیرضــرور پرهیز کنند و تا جایی 
که می توانند در منزل بمانند ۷۰ درصد مراجعه کنندگان 
نیازی به مراجعه نداشته اند. ۷۰ الی ۸۰ درصد مبتلایان در 
منزل درمان می شوند. آن چیزی که باعث نگرانی است رفت 

و آمدهای غیرضرور است.

کنفرانس انرژی سالانه سراویک در هیوستون آمریکا به 
دلیل نگرانیها پیرامون شــیوع ویروس کرونا لغو شد.به 
گزارش ایسنا، کنفرانس انرژی ســالانه سراویک که هر 
سال با حضور وزیران نفت و مدیران بلندپایه صنایع نفت و 
مالی جهان برگزار می شود روز یکشنبه لغو شد. سراویک 
جدیدترین کنفرانس بزرگی اســت که به دلیل نگرانیها 
پیرامون شیوع ویروس کرونا برگزار نمی شود.شرکت "آی 
اچ اس مارکیت" که از سال ۱۹۸۱ هر سال این کنفرانس 
را برگزار کرده است به محدودیتهای سفر خارجی و سفر 
شرکتها و افزایش سطح هشــدار ویروس کرونا از سوی 
سازمان جهانی بهداشت اشاره کرد که باعث شد برگزاری 
این رویداد در هیوستون لغو شود. این کنفرانس قرار بود 
از نهم تا ۱۳ مارس برگزار شود و نمایندگان بیش از ۸۰ 

کشور در آن شرکت کنند.طی چند روز گذشته نگرانیها 
نسبت به ویروس کرونا تشدید شده است. دولت آمریکا 
برگزاری یک نشســت در لاس وگاس را لغو کرد. شمار 
زیادی از شرکتها محدودیتها و ممنوعیت سفر را به اجرا 
گذاشته اند و بازرسیهای مرزی با سخت گیری بیشتری 
انجام می شــوند و نگرانی زیادی نسبت به کنفرانسهای 
بزرگ که در آنجا افراد از نقاط مختلف جهان گردهم می 
آیند، وجــود دارد. "آی اچ اس مارکیت" اعلام کرده که 
برای برگزاری سراویک ۲۰۲۱ برنامه ریزی خواهد کرد.
بر اساس گزارش رویترز، در ســالهای گذشته برگزاری 
کنفرانس ســراویک کمک اقتصادی شــایانی به شهر 
هیوستون می کرد و هتلهای این شهر پر از مهمان شده 

و خرید در رستورانها و فروشگاهها افزایش پیدا می کرد.

قیمت نفت که پیشــتر بیش از یک دلار در هر بشــکه 
ســقوط کرده بود، با امیدواری به کاهش بیشــتر تولید 
از ســوی اوپک و اقدامات محرک اقتصــادی بانکهای 
مرکزی جهان در برابر شیوع ویروس کرونا، در معاملات 
روز دوشــنبه افزایش پیدا کرد.به گزارش ایسنا، بهای 
معاملات آتی نفت برنت یک دلار و ۶۳ سنت معادل ۳.۳ 
درصد افزایش یافت و به ۵۱ دلار و ۳۱ سنت در هر بشکه 
رسید در حالی که روز جمعه تا مرز ۴۸ دلار و ۴۰ سنت 
سقوط کرده بود.بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا که روز جمعه به مرز ۴۳ دلار و ۳۲ سنت سقوط 
کرده بود، در معاملات روز جاری یک دلار و ۳۵ ســنت 
معادل سه درصد افزایش یافت و به ۴۶ دلار و ۱۱ سنت 
در هر بشکه رسید.برای نخستین بار در شش روز معامله 

گذشــته در شــرایطی که همچنان نگرانی های زیادی 
نسبت به شیوع ویروس کرونا وجود دارد، این دو شاخص 
قیمت افزایش پیدا کرده اند. ویروس کرونا که شیوع آن 
از چین آغاز شد، بیش از ۳۰۰۰ قربانی گرفته و بازارهای 
جهانی را ملتهب کرده است. با آماده شدن سرمایه گذاران 
برای اثرات منفی ویروس کرونا بر رشد اقتصاد جهانی، 
بازارهای سهام هفته گذشته با بزرگترین ریزش ارزش 
خود از زمان بحران مالی سال ۲۰۰۸ مواجه شدند.عاملی 
که رشد قیمت های نفت را محدود نگه داشت، آماری بود 
که از سوی چین منتشر شــد. آمار رسمی که روز شنبه 
منتشر شد، نشــان داد که فعالیت کارخانه ای چین در 
فوریه با روند پرشتابی منفی شده که حتی از بحران مالی 

جهانی هم بدتر بوده است.

قزاقستان تحت تاثیر شیوع گسترده ویروس کرونا 
در ایران، از منع ورود مسافران ایرانی به این کشور 
از تاریخ ۵ مارس ۲۰۲۰ خبر داد.به گزارش ایسنا، 
هم زمان با شیوع گسترده ویروس کرونا در جهان، 
بسیاری از کشــورها پروازهای خود به کشورهای 
درگیر را که بیشترین آمار مبتلایان به این ویروس 
خطرناک را به نام خود ثبت کرده اند، لغو کرده و به 
حالت تعلیق درآورده اند.بر اســاس خبری که در 
خبرگزاری اسپوتنیک منتشر شده است، قزاقستان 
نیز به تازگی اعلام کرده است که از تاریخ ۵ مارس 
سال جاری میلادی از ورود مسافران ایرانی به این 
کشور جلوگیری خواهد کرد.همچنین صدور ویزا 
برای مسافران چینی نیز تحت تاثیر شیوع گسترده 

ویروس خطرناک و کشنده کرونا در چین، از تاریخ 
ســوم فوریه به حالت تعلیق درآمده بود.قزاقستان 
همچنین اعلام کرده که قصد دارد پروازهای خود 
به جمهوری آذربایجان، یکی از همســایگان ایران، 
را نیــز از تاریخ ۵ مــارس به شــدت کاهش دهد.

گفته می شــود بالغ بر ۹۵ هزار نفر از شــهروندان 
قزاقســتانی در کشــورهای درگیر ویروس کرونا 
همچون کره جنوبی، چین، ایالات متحده آمریکا، 
امارات متحــده عربی، آلمان، ایتالیا، انگلســتان و 
فرانســه حضور دارند که همین امــر نگرانی های 
بی شــماری را برای دولت این کشور در خصوص 
 احتمــال ورود کرونا به داخل مرزهای قزاقســتان

 را بوجود آورده است.

ارزش ســهام شــرکت نفتی آرامکوی سعودی در 
معاملات روز گذشته تحت تاثیر افت شدید قیمت 
نفت، بــه پایینترین حد خود از زمــان آغاز عرضه 

عمومی در دسامبر رسید.
ارزش ســهام آرامکــو در اواســط معامــلات به 
۳۲.۵۰ ریال ســعودی معادل ۸.۶۶ دلار رســید 
که پایینترین حد از زمان آغاز معامله ســهام این 

 شرکت در دسامبر بود و ۲.۵۵ درصد کاهش روزانه
 نشان داد.

 نگرانی هــا نســبت بــه اثــرات منفــی شــیوع 
ویروس کرونا بــر رشــد اقتصاد جهانــی، باعث 
 سقوط شدید قیمتهای نفت شــده و ارزش سهام 

شرکتهای انرژی را تحت تاثیر قرار داده است.
رکورد پایین قبلــی ارزش ســهام آرامکو ۳۲.۶۰ 

 ریال ســعودی بود که در معاملات اخیر شکسته
 شد اما ارزش سهام این شرکت همچنان بالاتر از ۳۲ 

ریال در زمان آغاز عرضه عمومی است.
بر اســاس گزارش رویترز، شــرکت نفتی دولتی 
آرامکوی ســعودی با فروش ۱.۷ درصد سهم خود 
در زمان عرضه اولیه عمومــی ۲۹.۴ میلیارد دلار 

تهیه کرد.

جایگاه های سوخت به مواد ضدعفونی دسترسی ندارند

افت ۹ درصدی بیت کوین در ماه فوریه 

وزارت بهداشت خبر داد: ۱۵۰۱ مبتلا و ۶۶ فوتی کرونا تا  روز  دوشنبه

قزاقستان ورود ایرانیان را ممنوع کردقیمت نفت رو به افزایش گذاشتلغو یکی از مهم ترین کنفرانس های  انرژی جهان از ترس

سقوط کم سابقه ارزش سهام آرامکوی سعودی
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وقتی ال کلاسیکو بستر تبلیغات  برندهای ایرانی می شود
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 آثار   متضاد  کرونا
 بر  اقتصاد  ایران

با انحصار صدا و سیما  برای 
تبلیغات  مخالفیم

واقعیتی که در مورد بازار 
ارز وجود دارد، این اســت 
که این بازار از چند مسیر 
تحت تاثیر وقایع مختلفی 

است. ما طی دو هفته...

  مجید شــاکری، کارشناس 
اقتصادی

  عادل طالبی، کارشناس ارشد مدیریت
 کسب و کارهای الکترونیک
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کرونا ضریب اشغال در هتل های 
تهران را به صفر رسانده است

 ۹8  درصد  هتل ها 
تعطیل   شدند

وضعیت نرخ اجاره بها در سال آینده

 افزایش  اجاره  بها  بیشتر
 از  قیمت  مسکن  است

کمیسیون تلفیق با تفکیک کمک  معیشتی و یارانه نقدی در سال آینده موافقت کرد

عقب نشینی   مجلس   از تجمیع  یارانه ها
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مزد  99  و تهدید   ریزش   نیروی  کار
بنگاه ها  و کارفرمایان     تا   چه اندازه    توان    افزایش  دستمزد     دارند؟

هزینه    سبد   معیشت    حدود    5  میلیون   تومان     تعیین    شده    است

مدتی اســت که ویروس جدیدی بــه نام کرونا 
تبدیل به یــک اپیدمی جهانی تبدیل شــده 
 است و بســیاری از بازارها و کســب و کارها را 
تحت تاثیر قرار داده اســت. ترس از حضور در 
اماکن پرجمعیت موجب شــده تا مردم برنامه 
های خود را برای ســفر و اقامت در هتل ها لغو 
کنند و این حرکت خســارات زیادی را متوجه 
صنعت هتلداری کرده است. کرونا ضربه دیگری 
بر بدنه گردشگری کشور بود، حالا با شیوع این 
ویروس در استان های مختلف کشور و در آستانه 

تعطیلات نوروزی، آمارها...

در حالی که اجاره بها تابع قیمت مســکن است 
و این روزها شاهد رشــد اندک قیمت در بازار 
مسکن بوده ایم، نایب رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک معتقد اســت نرخ اجاره بها سال آینده 
افزایش بیشــتری خواهد داشت.رشد قیمت 
در بازارهای موازی بازار مســکن مثل ارز و طلا 
از یک سو و رشد ۲۰ درصدی نرخ تورم در سال 
۹۹ نشان می دهد که بازار مســکن نیز اگر در 
همین حد نرخ تورم دستخوش تغییر و تحول 
شود، باید منتظر افزایش قیمت مسکن در حد 
۲۰ درصد باشیم.اجاره بها همه ساله با یک رشد 

نسبی همراه بوده و این...



اقتصاد2
ایران وجهان

نامه وزیر بهداشت به وزیر صمت؛
 محتکران ماســک را با قیمت 

ده برابری  می فروشند
وزیر بهداشت در نامه ای به وزیر صنعت ضمن 
گلایه از کمبود ماســک در مراکز بهداشتی 
اعلام کرد:متاســفانه هنوز مشــکل ماسک 
پابرجاست و با اطلاعات واصله شبکه در هم 
تنیده احتکار ماســک را با قیمت ۱۰ برابری 

می فروشند.
ســعید نمکی وزیر بهداشــت در نامه ای به 
رضا رحمانی، وزیر صنعــت، ضمن گلایه از 
کمبود ماســک در مراکز بهداشــتی اعلام 
کرد"متاسفانه هنوز مشکل ماسک پابرجاست 
و بــا اطلاعات واصله شــبکه در هــم تنیده 
احتکار ماسک در شرایطی که همکاران جان 
بر کف اینجانب زندگی شــان را شــبانه روز 
فدای مردم می کنند و مردم در خطر ابتلا به 
بیماری قرار دارند محصولات خود را احتکار 
 و با واســطه با قیمت ۱۰ برابــری به دلالان 

معرفی می کنند".

وضعیت نرخ اجاره بها در سال آینده
 افزایش  اجــاره  بها  بیشــتر

 از  قیمت  مسکن  است
در حالی که اجاره بها تابع قیمت مسکن است 
و این روزها شاهد رشد اندک قیمت در بازار 
مسکن بوده ایم، نایب رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک معتقد است نرخ اجاره بها سال آینده 

افزایش بیش تری خواهد داشت.
رشــد قیمت در بازارهای موازی بازار مسکن 
مثل ارز و طلا از یک سو و رشد 2۰ درصدی 
نرخ تــورم در ســال 99 نشــان می دهد که 
بازار مســکن نیز اگر در همین حد نرخ تورم 
دستخوش تغییر و تحول شــود، باید منتظر 
افزایش قیمت مســکن در حــد 2۰ درصد 

باشیم.
اجاره بها همه ساله با یک رشد نسبی همراه 
بوده و این تغییر قیمتی در سال آینده نیز دور 
از انتظار نیست، اما سوال این است که آیا نرخ 
اجاره بها در ســال آینده نیز در حد نرخ تورم 

رشد خواهد داشت.

نرخ اجاره بها همــواره تابع قیمت 
مسکن است

حسام عقبایی نایب رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک در گفت وگــو با خبرنــگار اقتصادی 
خبرگزاری فارس در پاسخ به این سئوال که 
مگر نه اینکه اجاره بها تابع قیمت مسکن است، 
پس آیا اجاره بها نیز در سال آینده افزایش در 
همان حد رشد قیمت مسکن خواهد داشت، 
گفت: نرخ اجاره بها همواره تابع قیمت مسکن 
است، اما این بار رشــد نرخ اجاره بها در سال 
99 از میزان رشد قیمت مسکن بیشتر شده و 

جلوتر خواهد بود.

 نرخ اجاره بها بیشتر از رشد قیمت 
مسکن افزایش خواهد یافت

عقبایی تاکید کرد: اجاره بهای مســکن تابع 
قیمت مسکن است، پس اگر قیمت مسکن در 
سال آینده زیر نرخ تورم عمومی رشد کند، نرخ 
اجاره بها بیشتر از رشد قیمت مسکن افزایش 

خواهد یافت.

فصل جابه جایی ها مثل گذشته فقط 
محدود به فصل تابستان نیست

وی افزود: نگرانی مستاجران از رشد نرخ اجاره 
بها باعث شد تا این روزها تمدید قرارداد قبل 
از سررسید زمان افزایش یابد، اما موضوعی که 
یک سال و یا دو سال است، بیشتر نمود پیدا 
کرده است این است که دیگر فصل جابجایی 
ها مثل گذشته فقط محدود به فصل تابستان 

نیست.
نایــب رئیــس اتحادیــه مشــاوران املاک 
در پاســخ به این ســئوال که اگر نرخ اجاره 
بها تنها تابع قیمت مســکن است، پس نرخ 
اجاره بها در ســال آینده نیــز در حد همان 
2۰ درصد باید رشــد کند، گفت: البته برای 
نرخ  اجــاره بها عوامل بیرونــی دیگری مثل 
 قیمت سوخت، دلار و حمل و نقل تاثیرگذار 

خواهد بود.
وی با اشــاره بــه اینکــه نظام اجــاره داری 
حرفه ای مــی تواند نرخ اجاره بهــا را کنترل 
کند، افزود: برخــی از مالکان بــا این تصور 
که سال گذشته نرخ تاکســی 2۰۰۰ تومان 
بوده و امســال 3۰۰۰ تومان شده، نرخ اجاره 
بهای خود را بالا می برنــد، پس نرخ اجاره بها 
 به نســبت رشــد کالاها و حتی حمل و نقل

اخبار

مجلس کــه پیــش از این 
تصمیم به ادغام یارانه نقدی 
و یارانــه معیشــتی گرفته 
بــود، حــالا از تصمیم خود 
عقب نشــینی کرده و وزارت 
رفاه را مکلف به اصلاح پایگاه های اطلاعاتی خود کرده 
است. سخنگوی طرح حمایت معیشتی می گوید تفکیک 
حساب های شــخصی و تجاری به شناسایی دقیق تر 

دهک ها کمک می کند.
کمیســیون تلفیق بودجه که پیش از این در بررسی 
بودجه سال ۱399 تصمیم داشت یارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ 
تومانی را با یارانه معیشتی ادغام کند و یارانه جدیدی 
را در ســال آینده پرداخت کند، این تصمیم را منتفی 

اعلام کرد.
کمیسیون تلفیق در بررسی تبصره ۱۴ لایحه بودجه 
سال ۱399 که مربوط به منابع و مصارف یارانه نقدی و 
معیشتی است، تصمیم گرفته بود با تغییر روند فعلی، این 
دو یارانه را ادغام کند و افراد تحت پوشش یارانه معیشتی 
را افزایش و دریافتی نهایی افرادی را که هم اکنون هر دو 

یارانه را دریافت می کنند، کاهش دهد.
این تصمیم در پاسخ به اعتراضات افرادی بود که مشمول 
یارانه معیشتی نبودند. منابع یارانه معیشتی که از محل 
افزایش قیمت بنزین در آبان سال جاری تأمین می شود، 
بین 2۰ میلیون خانوار که جمعیتی ۶۰ میلیون نفری را 

تشکیل می دهند، بر اساس بعد خانوار توزیع می شود.
در این طرح، دریافتی هر خانوار عــلاوه بر مبلغ یارانه 
نقدی ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی، برای خانوارهای یک نفره 
۱۰۰ هزار و ۵۰۰ تومان، دو نفره ۱9۴ هزار تومان، سه 
نفره 2۷۴ هزار و ۵۰۰ تومان، چهار نفره 3۵۴ هزار تومان 
و پنج نفره و بیشــتر، حداقل ۴32 هزار و ۵۰۰ تومان 

تعین شده است.

۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان برای ۷۸ میلیون نفر و 
یارانه معیشتی برای ۶۰ میلیون نفر

پیشنهاد کمیســیون تلفیق در جریان بررسی لایحه 
بودجه این بود که به جای یارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی و 
یارانه معیشتی، یارانه ۷2 هزار تومانی به هر فرد پرداخت 
شــود و ۷۸ میلیون ایرانی، ماهانه این مبلغ را دریافت 
کنند. گفته می شود یکی از مســائل اصلی که موجب 
این تغییر شد، اعتراضات نسبت به عدم دریافت یارانه 
معیشــتی عنوان شــده بود. هادی قوامی، سخنگوی 
کمیسیون تلفیق پیش از این »نارضایتی های گسترده 
درخصوص نحوه بررسی حســاب های افراد« را علت 
این تصمیم اعلام کرده بود. بر این اساس، ۱۸ میلیون 

نفری که یارانه نقدی دریافت می کننــد، اما در طرح 
یارانه معیشتی کنار گذاشته شدند، تحت پوشش قرار 
می گرفتند. با این حال، کمیســیون تلفیق که پس از 
انتخابات مجلس یازدهم و به دنبال عدم تصویب کلیات 
لایحه بودجه در صحن مجلس، در حــال اصلاح این 
لایحه اســت، از تصمیم قبلی خود عقب نشینی کرد. 
هادی قوامی، سخنگوی کمیسیون تلفیق دیروز در یک 
نشست خبری در این باره گفت: در سال ۱399 به ۷۸ 
میلیون نفر یارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی و به ۶۰ میلیون 
نفر نیز یارانه معیشتی داده می شود؛ وزارت رفاه مکلف 
شــد بانک های اطلاعاتی خود را اصلاح کند تا کسانی 
که به یارانه معیشتی نیاز دارند، از این کمک معیشتی 

برخوردار شوند.
حسین میرزایی، سخنگوی طرح حمایت معیشتی در 
گفت وگو با ایرناپلاس درباره اصلاحات مورد نظر مجلس 
در پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان برای کاهش اعتراضات به 

تخصیص یارانه معیشتی توضیح داد.

رفتارهای مالی که باید اصلاح شوند
میرزایی درباره اصــلاح بانک هــای اطلاعاتی وزارت 
رفاه گفت: بحث اصلاحاتی که مطرح شــده، بیشــتر 
ناظر به افرادی اســت که رفتار مالی  آنها نیاز به اصلاح 
دارد. به عنوان مثال، بعضی از افراد، به نیابت از دیگران، 
تراکنش مالی انجام می دهند و در مشــاغل گوناگونی 
مانند حســابداری، کارپردازی، تسهیل داری فعالیت 
می کنند. این افراد قبول دارند که پولی به حسابشــان 
آمده اما گلایه دارند که منشأ و ریشه این پول، ناشی از 
فعل اقتصادی خودشان نبوده است. این در حالی است 

که ما نیز استدلال منطقی و حقوقی داریم. اگر در حساب 
شرکتی گردش مالی وجود داشــته باشد و اظهارنامه 
مالیاتی متناسب با آن نباشد، ســازمان امور مالیاتی 

معارض می شود.
وی ادامه داد: بیشتر گلایه ها در خصوص اقلام اطلاعاتی 
و شیوه شناسایی که تا کنون بر اساس آن پیش رفته ایم، 
مربوط به این بوده که افراد اظهار کردند این گردش مالی 
متعلق به ما نیست و فضایی در اختیار ما قرار دهید تا 

اسناد و مدارک ارائه دهیم.

برخی خوداظهاری ها احراز نمی شدند
ســخنگوی طرح حمایت معیشــتی درباره برخی از 
اعتراضات یارانه ای توضیح داد: برخی از افراد همیشه 
گلایه داشتند که باید یارانه دریافت کنند، اما هیچ ادله ای 
ندارند. این گلایه ها به سمت برخی از نمایندگان مجلس 
می رود و فرد می گوید من باید یارانه بگیرم. یا برخی از 
موارد مطرح می شود که افراد، خود را با دیگران مقایسه 
می کنند و می گویند فردی که وضع مالی بهتری دارد، 
دریافت می کند، اما چرا من دریافت نمی کنم و بر این 

اساس نتیجه می گیرند در سامانه، اشتباه وجود دارد.
میرزایی ادامه داد: این گفته ها بر اساس خوداظهاری هایی 
است که صحیح نیست. بسیاری از موارد بوده که افراد 
یارانه دریافت می کردند، اما اظهار می کردند که دریافت 
نمی کنند و بالعکس. افــرادی یارانــه نمی گرفتند و 
می خواستند بگویند سیســتم خطا دارد و می گفتند 

یارانه می گیریم.
وی درباره اصلاحات پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان گفت: 
کاری که ما باید انجام دهیم، کما اینکه در این ۶ سال 

انجام دادیم، به روزرسانی اطلاعات پایگاه رفاه ایرانیان 
در زمان مقتضی است. مانند گذشته، بررسی لازم در 
خصوص وسع مالی انجام خواهد شــد و در نهایت اگر 
افراد مشمول نباشند، امکان اعتراض خواهند داشت. 
از ابتدای اجــرای طرح، ۴ میلیــون و 3۰۰ هزار نفر به 
دریافت کنندگان یارانه اضافه شدند. یعنی ما حرف آنها را 

شنیدیم و معوقاتشان را نیز پرداخت کردیم.

زوج هایی که تفکیک خانوار را انجام نداده اند
میرزایی درباره اعتراضاتی که به دلیل تغییر در ساختار 
خانوار به وجود می آید، توضیح داد: به روزرسانی در حال 
انجام اســت، اما چون در فضای قانونی، هیئت وزیران 
ملزم کردند دو بار در سال، کار وسع سنجی انجام شود، 
اطلاعات به روز می شــود، اما تغییــرات در خرداد ماه 

بررسی می شود.
وی در ادامه گفت: در این برهه نیز، تعداد قابل توجهی از 
افراد بودند که چون به عنوان مثال، قبل از آبان ماه تغییر 
ساختار خانوار داشــتند یا عده ای قبل از آذر ماه تغییر 
داشتند، در نوبت های بعدی بررسی شدند. سخنگوی 
طرح حمایت معیشتی با اشــاره به  اینکه موارد ازدواج 
به صورت خودکار در ســامانه به روز نمی شوند، گفت: 
بعضی  موارد ازدواج وجود دارد که به پلیس+۱۰ برای 
تفکیک خانوار مراجعــه نکرده اند. به روزرســانی که 
به صورت خودکار در اثر تغییر ساختار خانوار در سامانه 
انجام می شود، فقط برای موالید جدید است، افرادی که 
فرزندشان به دنیا می آید، به صورت خودکار اطلاعاتشان 
از ثبت احوال گرفته  و به روز می شود و در نتایج اعمال 

می شود.

مطالبه ما تفکیک حساب های شخصی و 
تجاری است

میرزایی با تأکید بر اینکه تفکیک حساب های شخصی 
و تجاری به کاهش اعتراضات و شناسایی دقیق تر افراد 
کمک می کند، گفت: تفکیک حســاب های شخصی 
و تجاری بــر حل این مســائل اثر می گــذارد. یکی از 
مطالبه های جدی که در کشــور داریم، جداســازی 

حساب های شخصی و تجاری است.
وی افزود: بنا به اعلام سازمان امور مالیاتی بن مایه حدود  
۶۰ هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی این است که افراد 
برای امور تجاری از حسابهای شخصی استفاده می کنند. 
این قواعد اشتباه باید یک بار برای همیشه برچیده شود، 

چرا که کمک می کند شناخت دقیق تری پیدا کنیم.
میرزایی در ادامه گفت: امیدواریم بتوانیم در حوزه های 
مختلفی که ارائه خدمت به مــردم صورت می گیرد، از 
داده هایی که در اختیار داریم، استفاده کنیم چرا که داده 

باید در خدمت ارائه سرویس به مردم باشد.

کمیسیون تلفیق با تفکیک کمک  معیشتی و یارانه نقدی در سال آینده موافقت کرد

عقب نشینی  مجلس  از تجمیع یارانه ها

در پایان معاملات رخ داد؛
رشد ۱۳۷۴۵ واحدی شاخص بورس

شاخص بورس با رشــد ۱3۷۴۵ واحدی در پایان 
معاملات روز دوشــنبه به ۵29 هزار و 32۸ واحد 
رسید. در معاملات روز دوشنبه اکثر شاخص های 
بورس با رشد مواجه شدند؛ به طوری که شاخص 
کل با ۱3۷۴۵ واحد رشــد معادل 2.۶۷ درصد به 
۵29 هزار و 32۸ واحد، شــاخص قیمت؛ وزنی - 
ارزشی با 3۶۶۴ واحد افزایش معادل 2.۶۷ درصد 
به ۱۴۱ هزار و ۱۰۵ واحد، شاخص کل؛ هم وزن؛ با 
۴۴۶9 واحد رشد معادل 2.۵۶ درصد به ۱۷۸ هزار 
و ۸39 واحد، شــاخص قیمت؛ هم وزن با 29۷۴ 
واحد افزایش، معادل 2.۵۶ درصد به ۱۱9 هزار و 99 
واحد، شاخص آزاد شناور با ۱۷2۱3 واحد کاهش، 
معادل 2.۶۵ درصد به ۶۶۷ هــزار و ۵29 واحد، 
شــاخص بازار اول با ۸۵۱۰ واحد افزایش معادل 
2.3۵ درصد به 3۷۰ هزار ۵9۷ واحد وشــاخص 
بازار دوم با 3۴۵۷۶ واحد رشد معادل 3.۱3 درصد، 
به یک هزار و ۱39 واحد رسید. در پایان داد و ستد، 
در ۸۱۵ میلیون و ۱22 هــزار نوبت معاملاتی، ۷ 
میلیارد و 232 میلیون برگه اوراق بهادار به ارزش 

۵۴ هزار و ۶ میلیارد تومان در بورس معامله شد.

قیمت دلار و یورو روز دوشنبه
نرخ ارز در صرافی  ملی روز دوشنبه اعلام شد که بر 
این اساس بهای دلار نسبت به پایان وقت دیروز ۴۰۰ 
تومان افزایش یافت و قیمت دلار به ۱۵ هزار و ۵۵۰ 
تومان رسید. دوشنبه دوازدهم اسفند ماه قیمت ارز 
در صرافی ملی اعلام شد. بر این اساس قیمت دلار 
برای فروش در صرافی ملی، ۱۵۵۵۰ تومان اعلام 
شد. همچنین این صرافی ها دلار را از مردم با قیمت 
۱۵۴۵۰ تومان خریداری می کنند. قیمت دلار در 
بانک مرکزی ۴2۰۰ تومان قیمت خورده اســت. 
قیمت یورو نیز برای فروش در صرافی  ملی ۱۶9۵۰ 
تومان اعلام شده است؛ قیمت خرید یورو نیز در این 
صرافی ها ۱۶۸۵۰ تومان است. بهای یورو در بانک 

مرکزی نیز ۴۶۴۴ تومان تعیین شده است.

 صعود دوباره ســکه بــه کانال 
6 میلیون

 قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید، 
ا دوشنبه ۱2 اسفند به ۵میلیون و 9۱۰ هزار تومان 
رسید. همچنین قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی 
طرح قدیم ۵ میلیون و ۸۱۰ هزار تومان، نیم سکه 3 
میلیون تومان، ربع سکه ۱ میلیون و ۷۵۰ هزار تومان 
و سکه یک گرمی 9۸۰ هزار تومان است. هر اونس طلا 
در بازارهای جهانی ۱۶۰۶ دلار و ۵۸ سنت و هر گرم 

طلای ۱۸ عیار نیز ۵۸۷ هزار و ۵۱3 تومان است.

شرایط و زمان ترخیص ۷۰ میلیون 
یورو کالا به استثنای

وارد کنندگان کالاهای گروه )۴( به استثنای خودرو 
می توانند طبق شرایط تعیین شده تا قبل از اتمام 
سال جاری نسبت به ترخیص کالاهای خود اقدام 
کنند. به گزارش ایســنا، گروه )۴( مجموعه ای از 
کالاهای غیرضروری و مصرفی هســتند که در 
چند سال اخیر با توجه به تغییر شرایط ارزی و یا 
ممنوعیت هایی  که در واردات و ثبت سفارش ایجاد 
شد، ترخیص آنها از گمرکات و بنادر با مشکلاتی 
مواجه بود و حواشی خاص خود را به همراه داشت 
تا اینکه در دی ماه امسال و به دنبال پیشنهاد وزیر 
اقتصاد به هیات دولت برای تعیین تکلیف این کالا، 
در مورد آنها  در بهمن ماه  در کنار خودروهای دپو 

شده تصمیم گیری شد.
این در حالی است که به تازگی با ابلاغ مصوبه هیات 
مزیران برای ترخیص این کالاها، شرایط این فرایند 
مشخص شده و واردکنندگان و صاحب کالاهای 

گروه )۴( باید بر اساس آن اقدام کنند.
از نکات قابل توجه این است که مهلت اظهار این 

کالاها تا پایان سال جاری تعیین شده  است.
بر اساس این ابلاغیه امکان ویرایش و یا تمدید ثبت 
سفارش تا پایان سال جاری برای اظهار کالاهای 
که تا قبل از اردیبهشت امسال دارای ثبت سفارش 
وزارت صمت بــوده و دارای بارنامه و یا قبض انبار 
اماکن گمرکی ومناطق آزاد را تا 3۱ اردیبهشــت  
هستند، وجود دارد.   در مورد شرایط ارزی نیز به 
صورت بدون انتقال ارز و ارز متقاضی با تایید منشا 

ارز توسط بانک مرکزی  خواهد بود.
بر این اســاس برای ترخیص کالای گروه )۴( با 
شرایط تعیین شده، تنها تا پایان امسال مهلت اظهار 
وجود دارد و باید از صحت تاریخ صدور قبض انبار 
و یا بارنامه قبل از 3۱ اردیبهشت اطمینان حاصل 
شود. همچنین ترخیص کالای مشمول این مصوبه 
مشروط به اخذ مجوزهای قانونی مانند استاندارد، 
بهداشت و  فقط در قالب سامانه جامع امور گمرکی 

انجام می شود.

اخبار
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سخنگوی دولت گفت: دولت جمهوری اسلامی 
ایران بدون هرگونه ملاحظه و حاشیه به صورت 
شفاف در مورد بیماری کرونا اطلاع رسانی کرده 

و می کند.
به گزارش ایســنا، علی ربیعی در نشست خبری 
این هفته سخنگوی دولت که به دلیل پیشگیری 
از شــیوع احتمالی ویروس کرونا به شکل ویدئو 
کنفرانس برگزار شد، اظهار کرد: کرونا بدون شک 
مسئله اول کشور و دولت است. این موضوع تمام 
دنیا را درگیر کرده و ایــن ویروس در اقصی نقاط 
دنیا قربانیانی گرفته است. کرونا مثل سارس و ایدز 
یک تهدید جهانی است. بیش از ۶۰ کشور در دنیا 
درگیر آن هستند. ایران یکی شفاف ترین ها بوده و 
از همه ظرفیت هایش استفاده کرده است، برخلاف 

برخی کشورها که مصلحت اندیشی کردند.

کرونا بدون شک مسئله اول کشور و 
دولت است

دولت بدون هرگونه ملاحظه و حاشیه به صورت 
شفاف اطلاع رسانی کرده و می کند.

وی خاطرنشــان کرد: دولت جمهوری اسلامی 
ایران بدون هرگونه ملاحظه و حاشیه به صورت 
شــفاف اطلاع رســانی کرده و می کند؛ صداقت 
یکی از بدیهی ها اســت. تلاش ما این است که با 
کمک پزشکان و سازمان های سلامت، همکاری 
و همدلی مردم شــریف ایران نه تنهــا این بلا را 
پشت سر بگذاریم بلکه سطح ســلامت ایران را 

ارتقا دهیم.

بعد از شوک اولیه به سرعت بر اوضاع 
مسلط شدیم

ســخنگوی دولت گفت: مــا با خیــز و افتی در 
این وضعیت رو به رو می شــویم. وزیر بهداشت 
توضیحاتی دادند. ما بعد از شوک اولیه به سرعت 
بر اوضاع مسلط شــدیم. قطعا با کمک هم اجازه 
نخواهیم داد تروریسم، تهدید و تحریم و ویروس 

بر کشور ما مسلط شوند.

سررسید وام های مرتبط با کسب و کارها و 
برخی دیگر از وام ها، دو ماه به عقب می افتد

وی افزود: برای کاهش فشــار بر مردم مقرر شد 

سررســید وام های مرتبــط با کســب و کارها و 
برخی دیگر از وام ها، دو ماه بــه عقب بیفتد. این 
مسئله فردا در شورای عالی پول و اعتبار مطرح و 
تصمیم گیری می شود و آقای همتی رئیس بانک 
مرکزی اطلاع  رسانی های لازم را انجام می دهد.

ســخنگوی دولت با اعلام اینکه مقرر شــد برای 
استمهال بدهی های مالیاتی تسهیلاتی ارائه شود، 
ادامه داد: اگر لازم بود در جلسه سران قوا مطرح 
می شود. هرچند فکر می کنیم اختیارات لازم در 
دســت دولت هســت و تا آخر هفته در این باره 

تصمیم گیری می شود.

تمهیدات دولت درباره بسته شدن مرزهای 
ایران با کشــورهای همسایه در پی شیوع 

کرونا
ربیعی در پاســخ به پرسش ایســنا، درباره بسته 
شدن مرزهای ایران با کشورهای همسایه در پی 
شیوع ویروس کرونا و تاثیر آن بر اقتصاد کشور و 
تمهیدات دولت در این زمینه تاکید کرد: بخشی 
از صادرات ما در شــرایط تحریم های ظالمانه با 
همسایگان بوده است. در عین حال وجود فرهنگ 
مشترک و فاصله کم، زمینه ای شده که ما بخشی 
از مراودات خود را برای تامین ارز مورد نیازمان با 

همسایگان انجام دهیم.
وی افزود: بسته شــدن مرزهای ما با همسایگان 
مان برای اقتصاد کشــور زیانبار بــوده، اما یکی 
از اولین تصمیمات ســتاد مبارزه با کرونا، فعال 
شــدن همزمــان وزارت امور خارجــه و وزارت 
بهداشت برای این موضوع بود که در همین راستا 
هیئت هایی از ایــران با عراق، ترکیــه، امارات و 

افغانستان مذاکراتی انجام دادند.
ســخنگوی دولت با اعــلام اینکه هــم اکنون 
گمرکات عراق باز شــده اســت و بر اساس یک 
پروتــکل به تفاهم رســیده ایم، اظهــار کرد: در 
این زمینه ایزولاســیون کالاهــا و رعایت تمام 
مسائل بهداشتی برای آسوده خاطر بودن مصرف 
کنندگان انجام می شود. همچنین 2۵۰ ماشین 
به سمت افغانســتان در حرکت هستند که برای 
اطمینان بخشــی، کنترل های وزارت بهداشت 
در پایانه ها هم مرز با همســایگان شروع شده و 

پروتکل های بهداشتی رعایت می شود.

ربیعی افــزود: از ترکیــه هم تعــدادی کامیون 
وارد کشور شــده اســت. علاوه بر این مرزهای 
آذربایجان فعــال شــده و ورودی و خروجی ها 
کنترل می شود. با پاکستان هم مذاکراتی صورت 
 گرفته تا این کشــور نیز در مراودات تجاری به ما 

بپیوندد.

مدارس تا آخر این هفته تعطیل خواهد 
بود

ربیعی در پاسخ به پرسشی درباره تعطیلی مدارس 
گفت: مطابق تماس هایی که داشــتم مدارس تا 
آخر این هفته تعطیل خواهد بود. در صورت لزوم 
پنجشنبه یا جمعه صبح درجلسه تصمیم گیری 
خواهیم کرد. من از طرف دولت از سازمان صدا و 
سیما سپاسگزاری می کنم که برای آموزش از راه 

دور تدابیری آغاز کردند.

دولت بازار را از گوشــت و مرغ اشباع 
کرده است

ســخنگوی دولت در ارتباط با نگرانی های وزیر 
بهداشــت درباره گرانفروشــی اقلام مربوط به 
بیماری کرونا و نگرانی هایی در راســتای کمبود 
اقــلام بهداشــتی مثل ماســک، اظهــار کرد: 
خوشــبختانه کالاهای اساســی امــروز به وفور 
هســت. وارادات هایی که قبلا صــورت دادیم به 
طوری هســت که نگرانی نداریــم. قیمت های 
ارزاق عمومی از جمله گوشت کنترل شده است. 
حتی در مورد گوشت گوســاله زیادی تولید هم 
داریم و عرضه آن هــا با تقاضــای کمتری رو به 
 روســت. دولت بازار را از گوشــت و مرغ اشباع 

کرده است.

تعرفه واردات ماسک را کاهش دادیم
ربیعی گفــت: تعرفه واردات ماســک را کاهش 
دادیم. بیش از ۷۰۰ داروخانه در سراســر کشور 
برای فروش ژل ضد عفونی و ماســک اعلام شده 
اســت. در کارخانه هایی که الکل و ماسک تولید 
می کنند ناظرین مستقر شــدند. آمارهای تولید 
این محصولات به وزراتخانه بهداشت و درمان  و 

وزارتخانه صمت گزارش داده می شود.
وی خاطر نشان کرد: از مردم شریف می خواهم 

از فروشــگاه های آنلاین هم اســتفاده کنند که 
چرخه کســب و کار تعطیل نشــود. در خصوص 
تولید الکل روزانه ۴۰۰ هزار لیتر تولید می شود. 
ما در این زمینــه کمبودی نداریــم و خطوطی 
که تغییر خــط دادنــد روز به روز گســترده تر 
می شــوند. تولید مواد شــوینده هم گسترده تر 
 شــده و حتی در متروها هم به مــردم ارائه داده 

می شود.

امروز هیچ انباری بدون نظارت نیست
ســخنگوی دولت بیان کرد: در مورد احتکار هم 
دولت تمهیدات خود را افزایش داده اســت. هیچ 
انباری امروز بدون نظارت نیســت. یک میلیون 
و دویســت هزار ماســک به بیمارســتان ها از 
ماسک هایی که کشف شد تحویل داده شد. همه 
کشفیات از انبارها صرفا با مجوز بهداشت و درمان 
ارائه می شود. از یک ســاعت قبل جلسله ای در 
وزارت بهداشت شروع شــده که تقسیم کار بین 
تولید کنندگان ماسک صورت گیرد. سخنگوی 
دولت ادامه داد: قطعا دولت در خط مقدم است. 
سوداگری همیشه در بخشی از جامعه بوده است. 
در جلسه پیش که با دکتر حریرچی بودیم در این 
باره توضیح دادم. چهارشــنبه اولین مرگ ناشی 
از کرونا را اعلام کردیم. پنجشــنبه می خواستم 
ماســک بگیرم 2۵ هزار تومان بــود. این کار آن 
داروخانه سوداگری است. من نه تنها در ستاد ملی 
شرکت می کنم که در ستادهای فرعی هم شرکت 
می کنم. از روز اول تعزیرات بر سوداگری متمرکز 

شد، اما این شبکه ها خود را گسترده تر می کنند.
 وی خاطرنشان کرد: هر تولیدی که امروز صورت

 می گیرد ثبت می شــود. گلایه دکتر نمکی که 
فرمودید، درخواست مســاعدت از یک قوه بالاتر 
از خودشــان بوده که به این مسئله کمک کنند.  
هم کمک قــوه قضاییه و هم کمــک قوه مجریه 
لازم بوده است. وزارت اطلاعات در این خصوص 
وظیفه پیگیری پیدا کرده است. گزارشاتی هست 
که نیاز نیست آن را خبری کنیم. متاسفیم در کنار 
زیبایی هایی که در حین بحران کرونا می بینیم 
این ســوداگری ها هم هست. سازمان های مردم 
نهاد و مهم ما به میــدان آمدند. این ها تحت نظر 

وزارت بهداشت قرار می گیرند کمک می کنند.

سخنگوی دولت: 

سررسیدوامهادوماهعقبمیافتد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

توضیحات همتی درباره کانال مالی سوئیس
رئیس کل بانک مرکزی امروز طی پستی در اینستاگرام به بیان نکاتی درباره مساعدت و همراهی بانک ها با مشتریانی که با شیوع کرونا در کسب و کار خود دچار مشکل شدند و کانال مالی سوئیس پرداخت. عبدالناصر 

همتی در یادداشت خود نوشت: روز گذشته به مدیران محترم بانکی توصیه ای را برای مساعدت و همراهی با مشتریانی که به سبب شیوع کرونا دچار مشکل در کسب وکار خود شده اند، کردم. بنده هم می دانم که توصیه 
کافی نیست، بلکه قصدم طرح اهمیت موضوع بود، قطعاً تصمیمات لازم در این مورد طی دستورالعملی ابلاغ خواهد شد.رئیس کل بانک مرکزی همچنین اعلام کرد: در خصوص کانال مالی معروف به سوئیس، طبق اعلام 
سفیر سوئیس، ظاهراً دولت آمریکا معافیت لازم درمورد استفاده بخشی از منابع ارزی بانک مرکزی ایران را برای تأمین واردات کالاهای اساسی و دارو صادر کرده است. باید روند کار را در عمل دید. تاکنون نیز دولت 

آمریکا غیرقانونی و با اعمال فشار به کشورها، منابع بانک مرکزی را مسدود کرده است.
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مدتی اســت که ویروس 
جدیدی به نام کرونا تبدیل 
به یــک اپیدمــی جهانی 
تبدیل شده است و بسیاری 
از بازارها و کسب و کارها را 
تحت تاثیر قرار داده است. ترس از حضور در اماکن 
پرجمعیت موجب شده تا مردم برنامه های خود را 
برای سفر و اقامت در هتل ها لغو کنند و این حرکت 
خســارات زیادی را متوجه صنعت هتلداری کرده 
است. کرونا ضربه دیگری بر بدنه گردشگری کشور 
بود، حالا با شیوع این ویروس در استان های مختلف 
کشور و در آستانه تعطیلات نوروزی، آمارها از کاهش 
محسوس رزرو هتل ها و کنسلی های متعدد حکایت 
می کند. در همین رابطه همچنین پس از گذشت دو 
هفته از اعلام خبر شیوع کرونا در کشور، وزیر میراث 
فرهنگی نیز طــی نامه ای دســتور داد از پذیرش 
بازدیدهای گروهی در موزه ها و مراکز گردشگری 

دولتی و خصوصی خودداری شود.
محمدعلی فرخ مهر، رییس اتحادیه هتل ها و هتل 
آپارتمان های تهران در این بــاره گفت: ۹۸ درصد 

فعالیت صنف هتلداران کاهش یافته و تقریبا همه 
هتل ها و هتل آپارتمان ها به حالت تعطیل در آمده 
اســت. وی افزود: در ســال جاری با وجود تخفیف 
های زیادی کــه اعمال کردیــم ۴۰ درصد ضریب 
اشغال کاهش داشت اما از هفته گذشته که ویروس 
کرونا شیوع پیدا کرد بسیاری از اصناف زیان دیدند. 
همچنین ضریب اشغال در هتل های تهران به صفر 

رسیده است. به گفته وی، با توجه به مشکل پیش 
آمده و تعطیلی هتل ها کارفرمایان حقوق اسفند ماه 
و عیدی کارکنان را کامل پرداخت کردند و امیدواریم 

در فروردین ماه شرایط به حالت عادی بازگردد.
این در حالی اســت کــه وزیــر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی از تدویــن و ابلاغ 
دستورالعمل پیشگیری و کنترل ویروس کرونا به 

تاسیسات گردشگری و هتل های سراسر کشور خبر 
داد. علی اصغر مونسان، با اعلام این خبر تصریح کرد: 
در پی شــیوع بیماری کرونا در برخی از استان های 
کشور و با هدف پیشگری از شــیوع این ویروس و 
احتمال ابتلای گردشــگران داخلــی و خارجی به 
کرونا، دستورالعمل پیشگری از شیوع این ویروس از 
سوی معاونت گردشگری کشور تهیه و به تاسیسات 

گردشگری و هتل های سراسر کشور ارسال شد. 
او افزود: در این دســتورالعمل تمــام موارد ایمنی 
در خصوص پیشــگری از شــیوع ویروس کرونا و 
رعایت موارد بهداشتی به صورت فردی و محیطی 
به تمام مدیران هتل ها و تأسیســات گردشــگری 
ابلاغ خواهد شــد و اجرای دقیق این دستورالعمل 
در تمام تاسیســات گردشــگری لازم الاجرا است. 
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
ادامه داد: »این دســتور العمل شــامل پنج بخش 
"اهمیت کرونا ویــروس در هتل هــا"، "اقدامات 
لازم برای آمادگی در برابر این بیماری"، "آموزش 
پرسنل"، "کنترل عفونت در هتل ها" و "اقدامات 
لازم در برخورد با مســافر بیمار" است که رعایت 
این دســتور العمل می تواند به کنترل این بیماری 
 و کاهــش شــیوع آن در هتل هــا و تاسیســات 

گردشگری کمک کند.«

كرونا ضریب اشتغال در هتل های تهران را به صفر رسانده است

 98 درصد هتل ها تعطیل شدند
شایلی قرائی
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معاون سازمان حمایت از رصد بازار کالاهای اساسی 
خبر داد و گفت:تمامی انبارهای محل ذخیره سازی 
کالاهای اساسی تحت کلید دولت بوده وهرگونه خروج 
کالا از آنها در قالب سامانه جامع انبارها کنترل می شود.
سید جواد احمدی از افزایش حجم تعداد بازرسی ها 
به دلیل شــرایط خاص بازار خبر داد و گفت: از سه 
تا ۸ اســفند ۹۸، تعداد بازرســی های صورت گرفته 
از بازار به ۶۶ هــزار و ۹۷۵ مورد رســیده که به تبع 
آن، تعداد پرونده های تشــکیل شــده، ۴۸۵۸ مورد 
بوده است.معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان افزود: در این میــان ارزش ریالی 
پرونده های تشکیل شده بیش از ۷۰ میلیارد تومان 
بوده است؛ ضمن اینکه ۷۳۹ مورد گشت مشترک با 
تعزیرات انجام شده که بر این اساس، تعداد شکایات 
دریافتی در مجموع ۵۷۰۵ مورد بوده است که از این 

رقم، ۵۲۲۹ مورد مربوط به ستاد خبری ۱۲۴ و ۴۷۶ 
مورد هم مربوط به اپلیکیشن اعلام قیمت بوده است.

احمدی اولویت های بازرسی را گوشت قرمز، گوشت 
مرغ، شکر، تخم مرغ و میوه، اعلام کرد و گفت: بازرسان 
بازرســی های مداومی را به فروشگاه های زنجیره ای 
دارند و به شــدت بازار را رصد می کنند؛ این در حالی 
است که خریدهای مردم دو برابر شده، اگرچه هیچ 
کمبودی در بازار نیست و به شدت بازار رصد می شود.

وی با بیان اینکه تمامی انبارهای محل ذخیره سازی 
کالاهای اساسی و نیز آن دسته از تولیدکنندگانی که 
ارز ۴۲۰۰ تومانی برای واردات دریافت کرده اند، تحت 
کلید دولت است، گفت: این انبارها از طریق سامانه 
جامع انبارها رصد می شوند و هر گونه خروج کالاها از 
سوی دولت کنترل شده و حواله های مرتبط با خروج 

کالاها نیز از سوی دولت صادر می شود.

نایب رئیس اتحادیه فروشــگاههای زنجیره ای با بیان 
اینکه تب خرید احساســی کالاها در فروشــگاههای 
زنجیره ای فروکش کرده اســت، گفت: کالاها مدام در 
قفسه ها جایگزین می شوند و هیچگونه کمبودی در بازار 
نیست.منصور عالی پور با بیان اینکه تب مردم برای خرید 
کالاهای اساسی در فروشــگاه های زنجیره ای فروکش 
کرده است، گفت: با توجه به همزمانی ایام پایانی سال 
با موضوع مرتبط با ویروس کرونا، اقبال مردم نسبت به 
خرید کالاهای اساسی در فروشگاه های زنجیره ای افزایش 
یافته بود؛ به نحوی که مراجعات مردم برای خرید این 
اقلام ظرف ده روز گذشته، به شدت افزایش یافته بود؛ این 

در حالی است که تمامی اقلام و کالاهای مورد نیاز مردم 
به ویژه کالاهای اساســی، در فروشگاه ها به وفور یافت 

می شود و هیچ گونه کمبودی در این حوزه وجود ندارد.
نایب رئیس اتحادیه فروشــگاه های زنجیره ای افزود: 
در عین حال، ســهمیه های ویژه ای در حوزه کالاهایی 
همچون خرما، شکر، برنج، روغن، گوشت قرمز و مرغ از 
سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت با عاملیت شرکت 
بازرگانی دولتی ایران و شــرکت پشتیبانی امور دام، به 
فروشگاه های زنجیره ای اختصاص یافته تا نیاز مردم به 
هر میزانی که وارد بازار گردد، پاسخ داده شود؛ به نحوی 

که این سهمیه تمدید می شود.

به گفته نایب رئیس شرکت ارتباطات زیرساخت، اپراتورها 
به دلیل افزایش۴۰ درصدی استفاده مصرف دیتا در یک 
هفته گذشته، برای ارائه ســرویس آماده نبودند که این 
موضوع منجر به افت کیفیت شــده بود و اکنون ظرفیت 
شبکه ارتباطی آنها افزایش یافته است.از اولین روز اسفند 
که خبر رســمی ورود ویروس کرونا به کشور منتشر شد 
تاکنون، شیوع بیماری کووید ۱۹ که میزبان این ویروس 
است، روند صعودی داشــته و در حال گسترش است. به 
همین دلیل از آنجاکه حضــور در مکان های عمومی از 
بیشــترین احتمالات ابتلا به این ویروس و ابتلا به آن به 
آسانی با قرار گرفتن در معرض عطسه ها و سرفه های یک 
مبتلا و دست دادن با وی است، مسئولان سعی در کاهش 

حضور افراد در اماکن عمومی دارند.
اما در این روزها که حضور افراد در مراکز آموزشی، اداری 
و امکان عمومی کاهش یافته و بسیاری ماندن در خانه را 
ترجیح داده اند، برخی فعالیت های کاری خود را به صورت 
دورکاری انجام می دهند و دانش آموزان و دانشجویان هم از 
ابزارهای فناوری اطلاعات برای آموزش از راه دور استفاده 
می کنند، اســتفاده از دیتا افزایش یافتــه و این موضوع 
منجربه کاهش کیفیت اینترنت شده است.در این راستا 
سجاد بنابی -نایب رئیس شرکت ارتباطات زیرساخت- در 
گفت وگو با ایسنا، درباره مشکلات اینترنتی در روزهای 
اخیر گفت: در حال حاضر در لایه دسترســی بین شبکه 
ملی اطلاعات و شبکه بین الملل مشکل خاصی نداریم، 
مشکل ظرفیت در لایه دسترســی اپراتورهای موبایل و 
ارائه دهندگان خدمات FCP است که اینترنت و ترافیک 

داخل کشور بیشتری را به آنها تخصیص دادیم.
وی درباره علت آماده نبــودن اپراتورهای اینترنتی برای 
افزایش مصرف اینترنت توســط کاربران توضیح داد: در 
یک هفته گذشته مصرف دیتای کشور ۴۰ درصد افزایش 
داشته که شامل دیتای داخلی و دیتای بین الملل می شود 
که این مصرف در روزهای اخیر هم به اوج رسیده است،  اما 

اپراتورها به دلیل افزایش استفاده تعداد کاربران برای ارائه 
سرویس هم در لایه ی شبکه هم در لایه ی فرکانس آماده 
نبودند.بنابی با اشــاره به تمهید زیرساخت برای افزایش 
کیفیت اینترنت اظهار کرد: شرکت ارتباطات زیرساخت 
طی دو روز گذشته ظرفیت شــبکه ی ارتباطی اپراتورها 
را حدود ۳۰۰ گیگابیت برثانیه افزایش داد. همچنین با 
کمک سازمان تنظیم مقررات از اپراتورها خواستیم به این 
خاطر که مصرفشان افزایش یافته و کیفیتشان افت کرده، 
ظرفیت هایشان را نیز افزایش دهند. همچنین در هفته های 
گذشته یکی از مواردی که منجر به افت کیفیت در خدمات 
اینترنتی شده بود، حملات ســایبری به زیرساخت های 
کشور بود. نایب رئیس شــرکت ارتباطات زیرساخت در 
پاســخ به اینکه آیا در روزهای گذشته حمله سایبری به 
زیرساخت های کشور صورت گرفته است، اعلام کرد که 
حمله خاصی نبوده است. در شرایطی که مراکز آموزشی،   
مدارس و دانشگاه ها برای جلوگیری از شیوع کرونا تعطیل 
شدند، استفاده از امکانات فضای مجازی یکی از راهکارهای 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات بود. بنابی درباره فراهم 
کردن زیرساخت ها در این حوزه بیان کرد: پیش از این با 
کمک وزارت علوم و آموزش و پرورش در شبکه علمی که 
محل اتصال دانشگاه های کشور به شبکه ملی اطلاعات 
و اینترنت است و هم در شبکه رشد که مربوط به شبکه 
آموزش و پرورش و هوشمندسازی مدارس است، ارتباطات 
را تامین کردیم و ظرفیت مناسبی در این فضا وجود دارد.  
وی درباره تعرفه این خدمات توضیح داد: وزیر ارتباطات با 
هماهنگی با اپراتورها و کسانی که سرویس های زیرساخت 
ارتباطات مانند کلاس های آنلاین، سرویس های آموزش 
الکترونیکی و نمایش فیلم به صورت آنلاین ارائه می دهند، 
مذاکره کردند تا آنها پس از تاییــد وزارت علوم و آموزش 
و پرورش، تعرفه های مصرف کاربران را برای پلتفرم ها و 
سرویس هایی که تایید شده، رایگان کنند و هر زمان که این 

آمار را به ما اعلام کنند، ما قابلیت اعمالش را داریم.

نماینده کارگران در شــورای عالی کار با بیان این که 
هنوز دعوت نامه برای تشکیل جلسه دستمزد شورای 
عالی کار به دست ما نرســیده است، گفت: چه کرونا 
باشد چه از آسمان سنگ ببارد آمادگی خود را برای 
برگزاری جلسات دستمزد کارگران اعلام می کنیم.
ناصر چمنی درباره مصوبه افزایش دو میلیون و ۸۰۰ 
هزار تومانی حداقل حقوق کارمندان در سال آینده که 
توسط کمیسیون تلفیق به تصویب رسیده، اظهار کرد: 
اگر چه فرآیند تعیین دستمزد کارگران در شورای عالی 
کار صورت می پذیرد ولی ما این مصوبه را به فال نیک 
می گیریم و نقطه قوتی برای مذاکرات دستمزد سال 
۱۳۹۹ کارگران می دانیم.وی ادامه داد: کمیته دستمزد 
هفته گذشته توانست رقم سبد معیشت کارگران را به 
عنوان مبنای مذاکرات جدی دستمزد نزدیک پنج 
میلیون تومان مصوب کند، اما مصوبه کمیســیون 
تلفیق هم از نظر ما مبنای خوبی برای تصمیم گیری 
خواهد بــود. نماینده کارگران در شــورای عالی کار 
تصریح کرد: زمانی در جلســات دســتمزد شورای 
عالی کار، کارفرمایان به افزایــش حقوق کارمندان 
استناد می کردند و آن را برای افزایش حقوق کارگران 
پیشــنهاد می کردند. اکنون که کمیســیون تلفیق 
افزایش ۵۰ درصدی را برای حقوق های پایین و یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومانی کارمندان تصویب کرده، 

می توانیم ما هم به آن استناد کنیم.
چمنی ادامه داد: مشکل ما در بحث دستمزد این است 

که یک گروه حداقل بگیر و یک گروه ســایر سطوح 
مزدی داریم و ناچاریم در دو مبنا دستمزد تعیین کنیم 
ولی تاکید ما همواره بر حداقل بگیران بوده است، چون 
برابر آمارها بیش از ۸۰ درصد کارگران حداقل بگیرند 
و آن ۱۵ درصدی که در ســایر ســطوح مزدی قرار 
می گیرند هم به جای یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، 
یک میلیون و ۸۰۰ هزار تومان دریافتی دارند و تنها 
به خاطر ۲۰۰ هزار تومان باید در سایر سطوح مزدی 
تعریف شــوند. نماینده کارگران در شورای عالی کار 
با بیان این که گروه کارگری در ســال های گذشــته 
دیدگاه های خود را در بحث مطالبه گری مزد پخته تر و 
کارشناسی تر مطرح کرده است، اظهار کرد: سال های 
سال است که دستمزد کارگران دیگر به شیوه سنتی 
تعیین نمی شود و ما بر تکیه بر دیدگاه های علمی و 
کارشناسی پیش می رویم. گروه کارگری برای تشکیل 
جلسات دستمزد آمادگی دارد و تمام مدارک و ارقام 
مورد نیاز برای بررســی دســتمزد و افزایش حقوق 

کارگران را در اختیار دارد.
وی در پایان درباره احتمال برگزاری جلسه تعیین مزد 
کارگران در هفته جاری اظهــار کرد: احتمال این که 
جلسه دستمزد هفته آینده تشکیل شود زیاد است 
چون هنوز دعوت نامه ها به دست ما نرسیده است، ولی 
ما نمایندگان کارگران به صراحت اعلام می کنیم چه 
کرونا باشد چه از آسمان سنگ ببارد برای تشکیل و 

برگزاری جلسات دستمزد کارگران آماده ایم. 

کارگران همچنان درانتظار 
تعییــن تکلیــف حداقل 
دســتمزد ســال آینــده 
هســتند. تکلیفی که هر 
ســاله با تاخیر فراوان و در 
دقیقه های آخر ســال تصمیم گیری می شود. در 
سال جاری نیز همانند ســالهای گذشته اتفاقات و 
تاخیرها تکرار شــدند و هنوز تا به امروز تصمیمی 
برای میزان حداقل حقوق کارگران در سال آینده 
گرفته نشــده اســت. اما درحالی کــه نمایندگان 
کارگران و فعالان کارگری بر این نکته تاکید دارند 
که افزایش دستمزد باید به گونه ای باشد که علاوه بر 
جبران گرانی ها، شکاف میان درآمد و هزینه را کم 
کند، مســئولان کارفرمایی بر موارد دیگری تاکید 
می کنند که از نظر کارگران به حاشیه بردن بحث 

افزایش دستمزد است.
دبیــرکل کانون عالی کارفرمایان دربــاره افزایش 
دستمزد ســال آینده کارگران گفت: برای افزایش 

دســتمزد اصل بقای بنگاه است. دســتمزد باید 
به اندازه ای افزایش یابد که باعث بیکاری کارگران 
نشــود. حمیدرضا ســیفی، دبیرکل کانون عالی 
کارفرمایان درباره دســتمزد کارگــران گفت: در 
جلساتی که تا کنون برگزار شده است درباره سبد 

معیشت تصمیم گیری کردیم. 
و گروه کارگری و کارفرمایی تلاش می کنند در این 
شرایط به یک نقطه معقول برسند. وی با بیان اینکه 
"در جنگ تمام عیار اقتصادی هســتیم" گفت: در 
چنین شــرایطی باید ببینیم ورودی ها برای بررسی 
دســتمزد چقدر است. ســیفی با بیان اینکه جامعه 
کارفرمایی قبول دارد که خط فقر برای یک خانوار ۳ 
نفره کمتر از ۵.۵ میلیون نیست ادامه داد: هزینه سبد 
معیشت هم حدود ۵میلیون تومان است. اما مسئله 
اینجاست که باید دید آیا بنگاه های اقتصادی کشش 

پرداخت این میزان حقوق را  دارند یا خیر.

تصمیمی که درباره دستمزد گرفته می شود به 
صنایع کوچک لطمه نزند

دبیرکل کانون عالی کارفرمایان اضافه کرد: صنایع در 
کشور به سه صنعت مادر و تبدیلی، متوسط و کوچک 

تقسیم می شــوند که صنایع مادر و تبدیلی دولتی 
هســتند، بنابراین دولت می تواند از درآمد عمومی 
حقوق و دســتمزد را پرداخت کند. در زمان حاضر 
مسئله بنگاه های کوچک و متوسط است. ۹۲ درصد 
بنگاه هــا صنایع کوچک اســت، بنابراین تصمیمی 
که درباره دستمزد گرفته می شــود باید به گونه ای 
باشــد که به صنایع کوچک لطمه نزند. در شرایط 
فعلی کشور باید به گونه ای تصمیم بگیریم که بنگاه 
اقتصادی تعطیل نشود. در این تصمیم باید حداکثر 
 سقفی در نظر گرفته شود که کارگر هم بتواند امورات 

خود را بگذراند.
دبیرکل کانون عالی کارفرمایی کشور با ابراز اینکه 
"در قانون کار دنیا پنج پارامتر ازجمله تورم، هزینه 
خانوار، متوســط درآمد و دســتمزدی که در یک 
کشــور وجود دارد، بهره وری و اشتغال در شاخص 
حقوق اثرگذار اســت که ما در تعیین شاخص های 
حداقل دستمزد شاخصی به نام بهره وری نداریم" 
گفت: زمانی که حداقل ها برای افراد توسط دولت ها 
فراهم نمی شــود و درآمدهای عمومی را به وجود 
نمی آورنــد کارگر تمــام آمال خــود را از کارفرما 
طلب می کند و اگــر به هریک از حقــوق فردی و 

 اجتماعی دست پیدا نکند در اینجا کارفرما را مقصر 
می داند.

عدم پرداخت سهم دولت در مسائل کاری
وی خاطرنشان کرد: به دلیل عدم پرداخت سهم دولت 
در مسائل کاری این قانون ۳۰ ســال نتوانسته تغییر 
پیدا کند، زمانی که این سهم پرداخت نمی شود میزان 
بنگاه های اقتصادی کاهــش و ارزش کارگر نیز تنزل 
پیدا می کند، لذا تعداد کارکننــده افزایش می یابد و 
تعداد کارفرما بیشتر است به همین دلیل کارگر با هر 
قیمت راضی به انجام کار می شود. دبیرکل کانون عالی 
کارفرمایی کشــور گفت: برای خدمت به کارگر باید 
فرآیندی را در کســب وکار به وجود بیاوریم که تعداد 
بنگاه های اقتصادی افزایش پیدا کند و توسعه اقتصادی 
را ســرعت دهیم که در ســایه آن کارگر و کارفرما از 
حقوق خود بهره مند شوند و نیازهایشان تأمین شود. 
سیفی با بیان اینکه برای تعیین دستمزد اصل باید بر 
بقای بنگاه باشد گفت: من بشخصه به این اعتقاد دارم 
به جای اینکه حقوق و دستمزد به اندازه ای زیاد شود که 
حیات بنگاه به خطر بیفتد، باید دستمزد به اندازه ای 

افزایش یابد که بقای کار کارگران حفظ شود.

بنگاه ها  و كارفرمایان   تا  چه اندازه   توان   افزایش  دستمزد   دارند؟

مزد  99  و تهدید   ریزش   نیروی کار
هزینه  سبد معیشت  حدود 5میلیون تومان   تعیین شده است

حیات بنگاه ها با افزایش دستمزد کارگران به خطر نمی افتد
فتح اله بیات، رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی

همواره در تعیین حداقل دستمزد کارگران شاهد چانه زنی های بســیاری هستیم که اگر منطقی به 
ماجرا بنگریم متوجه خواهیم شد که با افزایش تورم و کاهش قدرت خرید، این قشر نیاز به دستمزدی 
دارند که بتوانند از پس تامین نیازهای اساسی خود بربیایند. تعیین حداقل دستمزد در کشور به دلیل 
شرایطی که اقتصاد ما در آن قرار گرفته بیشتر بر مبنای هزینه زندگی و تورم است بنابراین بهتر است 
به سمتی برود که در آن توانایی کارگران و میزان کارآیی آنان برای بنگاه نیز در نظر گرفته شود. البته 
مشکلات زیادی نیز بنگاه ها را در طول این چند سال بخصوص از ســال گذشته تاکنون تهدید کرده 
اســت که کارفرمایان نیز نگران اوضاع و شــرایط بنگاه اقتصادی خود برای بقا هستند. فشار مالیاتی، 
 مشکلات ناشی از تحریم ها، بروکراسی شــدید در دادن مجوزها موانع بزرگی هســتند که بر سر راه 

تولید قرار گرفته اند.
از این رو کارفرمایان نیز از افزایش دستمزدها نگران هستند. اما از طرفی دیگر باید اشاره شود که دولت به 
جمع نمانیده کارگران و کارفرمایان برای تعیین حداقل دستمزد ورود نمی کند و نقش خود را به عنوان 
ضلعی از مثلث تعیین دستمزد ایفا نکرده است. در چانه زنی و جلساتی که هر ساله برای تعیین حداقل 
دستمزد تشکیل می شود باید نماینده کارگران، کارفرمایان و دولت حضور داشته باشند تا دولت هم با 
نقش حمایتی که دارد تاثیر خود را برای تعیین دستمزد داشته باشد. دستمزد سهم اندکی از هزینه های 
کارفرمایان را شامل می شود و در این رابطه حمایت دولت از معیشت کارگران به شکل نقدی و غیرنقدی 
و اختصاص یارانه به بخشهای تولیدی می تواند فشار را از دو گروه کارگری و کارفرمایی بردارد. با ادامه 
روند سالهای گذشته متاسفانه کارگران نگران وضعیت معیشــتی خود خواهند بود و در شرایطی که 
اقتصاد ایران درگیر مشگلات بسیاری بوده و تحت تاثیر شیوع بیماری کرونا نیز قرار دارد، افراد بسیاری 
ممکن است از کار خود خارج شوند و به دلیل مکفی نبودن دستمزدها شاهد ریزش بسیاری در اشتغال 

خواهیم بود. 

هتل ها تا اطلاع ثانوی تعطیل شده اند
جمشید حمزه زاده، رییس جامعه هتلداران ایران

متاسفانه با شیوع بیماری کرونا و ترس از واگیری این بیماری صنعت هتلداری دچار ضرر و زیان بسیاری شده است. با لغو سفرهای مردم و کنسلی هتل های رزو شده خسارت به هتل ها وارد شده است و این موضوع 
همچنان هم ادامه دارد. سفرهای نوروزی هر ساله رکودی را که در طول سال بر این صنعت حاکم بود را تا حد زیادی جبران می کرد که متاسفانه با اتفاقی که شاهد آن هستیم در حال حاضر رزرو هتل ها بسیار کاهش 
داشته و آن سری از هتل ها هم که برای هفته پایانی اسفند و تعطیلات پر شده بودند در حال حاضر هیچ مشتری ای ندارند. گردشگری و هتلداری پس از گذر از سیل، نوسانات اقتصادی، گرانی و سهمیه بندی بنزین امروز 
با شیوع ویروس کرونا تهدید شده است و درآمدزایی هتلداری را تحت تاثیر قرار داده است. کارکنان و کارکندان هتل ها شرایط نامناسبی را سپری می کنند در حالیکه تمام امید آنها به پایان سال و آغاز تعطیلات نوروز 
بوده است.  به عبارتی با وجود نوسانات اقتصادی، با گذر از نیمه سال جاری، گرانی و سهمیه بندی بنزین که به اجرا گذاشته شد باعث کاهش سفرهای داخلی شد و در این زمان تنها چشم امید سرمایه گذاران و فعالان 

صنعت گردشگری و هتلداری به تعطیلات نوروز و رونق گرفتن گردشگری در این ایام بود که آن هم با اتفاق ناگوار دیگری نقش بر آب شد.
 به همین دلیل هتل ها خودجوش تعطیل شده اند چون ادامه فعالیت شان در این شــرایط فقط ضرر اقتصادی نداشت. در چنین شرایطی باید دولت در قالب بسته های حمایتی از گردشگری حمایت کند اما تاکنون 
حمایت چندانی از طرف دولت برای این صنعت ندیده ایم. همچنین روال کنسل کردن هتل ها و استرداد مبلغ پرداختی به شیوه قبل صورت می گیرد و فعلا تمهیدات جدیدی برای این کار در نظر گرفته نشده است. 
البته در حال حاضر ماسک و مواد ضدعفونی کننده به میزان کافی در هتل ها موجود است، آیین نامه بهداشتی به هتل ها ابلاغ شده است و برای مقابله با شیوع این ویروس، مراکز عمومی هتل ها مثل مجموعه های 

ورزشی و استخر ها تا اطلاع ثانوی تعطیل شده اند.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

علت افت کیفیت اینترنت در روزهای اخیر

رصد بازار کالاهای اساسی در اولویت بازرسی ها

تب خرید کالا در فروشگاههای زنجیره ای فروکش کرد

نماینده كارگران در شورای عالی كار:

از آسمان هم سنگ ببارد آماده مذاکره ایم
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 تولید آزمایشی داروهای ویروس کرونا در چند شرکت
دبیر ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری از تولید چند دارو و کیت تشخیص سریع بیماری کرونا ویروس از سوی چند شرکت دانش بنیان خبر داد و گفت: 

در حال حاضر این محصولات در فاز تحقیقاتی و آزمایشگاهی است و در صورت اخذ مجوز از کمیته اخلاق و سازمان غذا و دارو وزارت بهداشت وارد فاز تولید می شود.

ستاری خبر داد
افزايش ظرفيت توليد ماسك های نانو به 300 هزار 

ماسك در روز
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور با بیان این که با ســرمایه گذاری های انجام شــده 
تولید ۲۰۰ هزار ماسک در روز به ۳۰۰ هزار ماسک در روز خواهد رسید، افزود: ما از همه 
ظرفیت های معاونت علمی و شرکت های دانش بنیان برای مقابله با این ویروس استفاده 
خواهیم کرد. سورنا ستاری در نشست خبری مقابله با ویروس کرونا به بیان حمایت های 
معاونت علمی از شرکت های فعال در حوزه این ویروس پرداخت و افزود: از ابتدای شیوع این 
بیماری در حوزه معاونت علمی با همکاری سازمان غذا و دارو و هیات امنای ارزی و همچنین 
شرکت های دانش بنیان اقداماتی جدی را در این زمینه اجرایی کردیم. وی با بیان این که 
بخشی از فعالیت های شرکت های دانش بنیان در این زمینه به تولید انبوه رسیده است، 
خاطر نشان کرد: نمونه آن را می توان به تولید ماسک هایی اشاره کرد که با افزایش خطوط 
تولید در حال حاضر ظرفیت تولید ماسک های N95 و N99 به روزی ۲۰۰  هزار عدد رسیده 
است. ستاری با بیان این که این ماسک ها دارای کاربردهای بیمارستانی هستند، یادآور 
شد: با سرمایه گذاری هایی که اخیرا ستاد اجرای فرمان امام انجام داده است، امیدواریم تا 
پایان هفته میزان تولید روزانه ماسک ها به ۳۰۰  هزار عدد برسد. معاون علمی رئیس جمهور 
خاطر نشان کرد: ایران جزو محدود کشورهایی است که دستگاه های تولید ساخت کاغذ 
نانو فیلترهای ماسک را دارد. این ماسک ها قادر هستند تا ذرات کمتر از سه دهم نانومتر را 

تسویه کنند و از جمله می توانند جلوی عبور ویروس ها از ماسک را بگیرند.

برای اولین بار در کشور
دريچه كشــويی پاتيل های فــولاد در ذوب آهن 

اصفهان بومی سازی شد 
دریچه کشــویی پاتیل های فــولاد ذوب آهن اصفهان با تکیه بــر دانش و تجربه 
کارشناسان ذوب آهن اصفهان و همکاری شــرکت پویش بازرگان و شرکت های 
توانمند داخلی برای اولین بار در ذوب آهن اصفهان ساخته شد و نمونه آزمایشی 
آن نیز بیستم بهمن ماه  نصب گردید و سوم اسفندماه تعداد 64 ذوب از آن گرفته 
شد.اصغر امینی معاون تجهیزات مکانیک بخش فولادسازی با اعلام این خبر گفت 
: دریچه کشــویی مکانیزمی با وزن تقریبی 48۰ کیلوگرم و با ابعاد ۳1×7۰×9۲ 
سانتی متراســت که در کف پاتیل های فولاد با ظرفیت 1۳۰ تن مذاب مونتاژ می 
شود.وی با اشاره به این که قطعه مذکور دارای تکنولوژی ساخت پیچیده صنعت 
فولاد است و می توان گفت این مهم در انحصار کشورهای خاصی قرار دارد،افزود: 
این مکانیزم پس از آماده سازی پاتیل فولاد به زیر آن مونتاژ شده و به همراه پاتیل 
زیر کنورتور و پس از آن به زیر کوره پاتیلی )LF(  جهت متالورژی ثانویه انتقال می 
یابد، که این روند حدود یک ساعت به طول می انجامد.معاون تجهیزات مکانیک 
فولادسازی تصریح کرد : عملکرد دریچه به گونه ای است که از نفوذ ذوب به محیط 
و از ریختن مذاب بر روی تجهیزات جلوگیری می کند. همچنین وظیفه آن در زمان 
ریخته گری به گونه ای اســت که با تحریک یک عدد هیدرو سیلندر )با فشار 8۰ 
بار( خروج فولاد مذاب به تاندیش با دبی مناسب را میسر می سازد. فرآیند ریخته 
گری حداکثر 8۰ دقیقه است که دریچه کشویی از طریق مجرای تعبیه شده امکان 
خروج ذوب را میسر می سازد و در صورت نیاز می توان ادامه ریخته گری را قطع یا 
مجدداً وصل نمود.وی در ادامه به  اهمیت و حساسیت دریچه کشویی پرداخت و 
خاطر نشان کرد : چنانچه فولاد مذاب از آن نفوذ نماید باعث حوادث ناگوار انسانی 
و از بین رفتن تجهیزات بســیار گران قیمت ایستگاههای ریخته گری، LF یا زیر 
کنورتور می شود.امینی بیان کرد : ســازنده دریچه کشویی CS6۰ کشور اتریش 
اســت که پس از تحریم ها امکان تهیه و خرید آن نه تنها برای ذوب آهن اصفهان 
بلکه برای کل صنعت فولاد کشور غیر ممکن شد و قیمت آن نیز حداقل 1۰ برابر 
قبل از زمان تحریم ها افزایش پیدا کرد. در این راســتا ذوب آهن اصفهان با تکیه 
بر دانش و تجربه کارشناسان و با همکاری شــرکت پویش بازرگان و شرکت های 
توانمند داخلی برای اولین بار در داخل کشور موفق به ساخت دریچه کشویی پاتیل 
های فولاد در ذوب آهن شد.وی اظهار داشت : در صورت عدم تامین دریچه، تولید 
به صفر می رسید به بیان دیگر با از رده خارج شــدن هر دریچه ده درصد از تولید 
کاسته می شد که با همت تلاشگران ذوب آهنی، ساخت این قطعه مهم محقق شد 
و برگ زرین دیگری در کارنامه بومی سازی ذوب آهن اصفهان ثبت گردید.معاون 
تجهیزات مکانیک فولادسازی در پاسخ به این سوال که ساخت دریچه کشویی چه 
مزایایی داشته است چنین گفت: ممانعت از توقف کامل تولید، قطع وابستگی به 
خارج کشور، جلوگیری از خروج ارز بابت تامین دریچه و قطعات یدکی، ثبت اختراع 
به نام ذوب آهن اصفهان، امکان ساخت دریچه کشویی برای کل صنعت فولاد کشور 
با مدیریت ذوب آهن و ارتقاء توانمندی شرکت در مدیریت و سرمایه گذاری پروژه 
های مشابه.وی افزود : صفحات کشویی نسوز پاتیل فولاد توسط شرکت های داخل 
کشور ) پالاز صنعت ( بومی سازی شده است و در واقع ذوب آهن اصفهان با قبول 
این ریسک و اعتماد به شرکت های داخلی، موجب بومی سازی این قطعه مهم شد 
در حالی که شرکت های فولادی حاضر به قبول این ریسک نیستند . در حال حاضر 
این قطعه برای تمامی شــرکت های فولادی قابل استفاده است . شایان ذکر است 
 تعداد هشت عدد از دریچه های کشوییRHI  با ریسک بالا در حال بهره برداری 
می باشد و عمرمفید آنها از حد مجاز گذشته اســت که در این خصوص نسبت به 

بومی سازی آنها اقدام گردید.

شهردار اصفهان خبر داد: 
تشكيل ستاد ويژه در شــهرداری برای نظارت بر 

اقدامات پيشگيری از كرونا در شهر اصفهان
شهردار اصفهان گفت: از امروز با تشکیل ستاد ویژه در شهرداری اصفهان اقدامات بیشتری 
را برای نظارت در سطح شــهر و فضاهای عمومی برای مقابله با ویروس کرونا خواهیم 
داشت. البته این اقدامات از هفته پیش آغاز شده است اما از امروز، ویژه تر انجام می شود. 
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، قدرت اله نوروزی با اشاره به اینکه 
هفته گذشته به هفت محور از اقدامات پیشگیری برای مقابله با کرونا در شهر اصفهان 
اشاره و آن ها را ابلاغ کردیم، اظهار کرد: در همین راستا طی هفته گذشته تلاش فوق 
العاده ای برای ضدعفونی کردن فضاهای عمومی و مورد استفاده مردم که احتمال سرایت 
وجود دارد، صورت گرفت.  وی ادامه داد: ضدعفونی مرتب اتوبوس ها، مترو، ایستگاه های 
پسماند، تاکسی ها با همکاری تاکسیرانان، خودروهای حمل پسماند و زباله و سرویس 
های بهداشتی عمومی در این زمینه همچنان انجام می شود.شهردار اصفهان تصریح کرد: 
بازارهای روز کوثر اقدامات ویژه ای را برای این موضوع برنامه ریزی کردند و مرتب مراقبت 
های لازم را انجام می دهند. وی با اشاره به اینکه همه پایانه های مسافربری شهر اصفهان 
ضدعفونی می شود و در مجموع هماهنگی لازم را کل شهرداری برای اقدامات پیشگیرانه 
انجام داده است، گفت: طرح های آموزشی و محتواهای مناسب در حوزه آموزشی برای 
شهروندان تولید و توسط معاونت فرهنگی شهرداری در فضای عمومی شهر و ناوگان 
عمومی نصب شده است.نوروزی اظهار کرد: برای ایمن ســازی نیروهای شهرداری و 
سازمان های زیرمجموعه از جمله در خدمات شهری و حمل و نقل عمومی اقدامات خوبی 
صورت گرفته است و بر اساس نوع مشاغل و نیاز شغلی دستکش و ماسک و سایر اقلام 
مورد نیاز بین کارکنانی که بیشتر مورد خطر هستند، توزیع شده است.   وی بیان کرد: با 
توجه به شرایط موجود این هفته اقدامات پیشگیرانه و آموزشی را به سطح بیشتری توسعه 
و افزایش می دهیم و آمادگی همکاری در زمینه های مورد نیاز با ستاد ویژه مقابله با کرونا 

در استان را داریم که البته شهرداری هم در این ستاد فعال است. 

خبر

استان ها

اگر شــما هــم ماننــد ما 
تماشاگر بازی شب یکشنبه 
رقابت دو تیم بارســلونا و 
رئال مادرید در ورزشــگاه 
سانتیاگو برنابئو بوده باشید 
قطعا چشم هایتان زمان تماشای بازی با دیدن نام 
»اسنپ« گرد شده است. »اسنپ« اینجا، »اسنپ« 
آنجا، »اســنپ« همه جا! برندی که تلاش می کند 
برای جذب مشتری دست به راهکارهای تازه بزند 
و بازارهای جدید را تصاحب کند. برای تماشاگرانی 
که از ایران ال کلاسیکو را دنبال می کردند، این بازی 
یک تفاوت مهم با بازی های قبل داشت. در تبلیغات 
دور زمین لوگوی اسنپ به چشم می آمد. در چنین 
عصری که عصر تبلیغات هوشمند و هدفمند است، 
چنین تبلیغاتی هنوز به تعداد انگشتان درست می 
رسد ولی برای شرکت های ایرانی که نیاز به حضور 
بین المللی دارند شاید راهکار جدیدی به نظر برسد. 
این تبلیغات مجازی کار شرکت »ISG« است که 
حق تبلیغ دور زمین بازی هــای لالیگا را خریده و 
برای هر کشوری که تصویر را می فرستد متناسب با 
آن، تبلیغات دور زمین را تغییر می دهد. دقیقا یک 
سال نگذشته  که در بازی دربی، لوگوی اسنپ روی 
پیراهن بازیکنان اســتقلال و پرسپولیس به چشم 

آمد. بعــد از آن هم نوبت به تبلیغ اســنپ در بازی 
رئال مادرید و سویا در مسابقات لالیگا رسید. حالا هم 
ال کلاسیکوی معروف و پیام های اسنپ دور زمین 
که فضای بحث هواداران را حســابی تحت الشعاع 
خودش قرار داد. میثم ملاشــریفی، مدیر ارشــد 
بازاریابی »اسنپ« درباره جنجال تازه این برند این 
گونه توضیح می دهد که  چند ماه پیش بود که ما در 
جلسات مختلف ایده پردازی به این نتیجه رسیدیم 
که برای بازی ال کلاســیکو دور زمین »اسنپ« را 
تبلیغ کنیم. ســر نخ اصلی ماجرا به این برمی گردد 
که ما در »اسنپ« همیشــه تلاش کرده ایم اتفاق 
تازه ای رقم بزنیم و تا حد ممکن خلاقیت را چاشنی 
فعالیت های مان کنیم. اصلا هویت برند اسنپ همین 
است؛ این که در هر حوزه ای اولین و خلاق ترین باشد. 
 Digital replacement ویژگی مهم تبلیغــات
technology این اســت که می تــوان تبلیغات 
کنار زمین را کاملا هدفمنــد برای مناطق مختلف 
تغییر داد. مثلا یک بازی در اســپانیا یک بازی در 
حال انجام است، اما تماشاچی که از مکزیک بازی را 
دنبال می کند، تبلیغات دیگری را می بیند. تجربه اش 
هم به صورتی است که انگار واقعا دور زمین اسپانیا 
 تبلیغ یک شرکت مکزیکی به صورت واقعی انجام
 شده اســت. نکته مثبت این مدل تبلیغ این است 
که هر برندی می توانــد به مخاطبــان فوتبال در 
کشور خودش تبلیغی که می خواهد را نشان بدهد. 
فکر می کنم اولین بار ســه یا چهار سال پیش این 

مــدل تبلیغــات در بوندس لیگا بــازی آینتراخت 
فرانکفورت و ولفســبورگ انجام شد و حالا اسپانیا 
هم از این مدل استفاده می کند. طبیعتا این شیوه 
تبلیغات هم به نفع باشگاه هاســت، چون می توانند 
به دایره گســترده تری از کشور های مختلف فضای 
 تبلیغاتی بدهند و هم برند ها می توانند در بازی های

 پرُبیننــده بــرای مخاطبان خود به صــورت ویژه 
تبلیغ کننــد. ما در بــازی لیگ برتر اســتقلال و 
پرسپولیس هم دور زمین تبلیغ داریم. حالا هم که 
در ال کلاســیکو بودیم؛ بنابراین می توانیم مقایسه 

کنیم که کدام مدل در نگاه مخاطبان تاثیر بهتری 
دارد. واقعیت این اســت که رقم صرف شــده برای 
این نمونه تبلیغات واقعا آن طــور که دیگران تصور 
می کنند نیست. حتی اگر بخواهیم با متر دقیق تری 
اندازه بگیریم، بــا توجه به این که اغلــب ایرانی ها 
فوتبال دوســت هستند و ال کلاســیکو هم یکی از 
بازی های پرمخاطب اســت، هزینه صرف شده در 
مقایســه با بازخورد مثبتی کــه دارد و همچنین 
 میزان تاثیرگــذاری در ذهن مخاطبــان، منطقی 

به نظر می آید.

وقتی ال كلاسيكو بستر تبليغات برندهای ايرانی می شود

 تبلیغ »اسنپ« در تماشایی ترین شب فوتبال
انحصار صدا و سيما برای تبليغات كسب و كارهای ايرانی شكست

مینا حسینی
News kasbokar@gmail.com

با انحصار صدا و سیما  برای تبلیغات  مخالفیم
عادل طالبی، کارشناس ارشد مدیریت کسب و کارهای الکترونیک

یک نکته مهم در مورد تبلیغات برای کسب و کارهای نوپا، استارتاپ ها و کسب و کارهای اینترنتی این است که این کسب و کارها گردش مالی عظیمی مانند کسب و کارهای جاافتاده غیر دیجیتال ندارند. از آن طرف، صدا و سیمای کشور 
ما با بستن درهای خود روی کسب و کارهای اینترنتی با تعیین قیمت های نجومی و فضایی، عملا تبلیغات را برای تقریباً تمام اســتارتاپ ها غیرممکن کرده  است زیرا هزینه های صدا و سیما به دلیل راندمان و بهره وری پایین )در مقایسه 
با نمونه های خارجی( به شدت بالاست. منابع انسانی بیش ازحد و فرایندهای پیچیده ، عدم نظارت و رسیدگی بر هزینه کردها و دلایل دیگر، هزینه  های این سازمان عریض و طویل را به شدت بالا برده است. وقتی شما تعداد کارکنان صدا 
و سیما را با تعداد کارکنان شبکه های تلویزیونی دیگر )از جمله شبکه های ماهواره ای حتی آنها که معاند هستند( مقایسه کنید، متوجه می شوید راندمان کار پایین است. تناسب بین هزینه ها و خروجی برقرار نیست. این هزینه ها بخشی 
به بودجه عمومی دولت تحمیل می شود و بخشی از آن را نیز سعی می کنند با تبلیغات به دست بیاورند. حالا انحصاری بودن تلویزیون و رادیو در داخل کشور باعث می شود با انحصار ایجادشده، قیمت های فضایی ازسوی صدا و سیما برای 
تبلیغات تعیین شود. کسب و کارهایی هم که نیاز به تبلیغات در حجم وسیع دارند و توانایی مالی کافی هم دارند به هر حال از این ابزار با هر هزینه ای که تعیین شود، استفاده می کنند. به دلیل همین انحصار و محدود بودن عرضه )و عدم 
امکان فعالیت بخش خصوصی در حوزه صدا و سیما( و بالا بودن تقاضا، قیمت به هر حال بالا می رود. به جایی می رسیم که عملا کسب و کارهای اینترنتی و استارتاپ ها دسترسی به رسانه های Mass  یا رسانه با مخاطب عام و وسیع را به 
دلیل این قیمت بالا نمی توانند داشته باشند. در چنین شرایطی، هر راهی ازجمله تبلیغات در فضای مجازی کمک می کند که کسب و کارهای اینترنتی بتوانند به مخاطبان بیشتری دسترسی داشته باشند. من چنین تبلیغاتی را قطعاً مثبت 
ارزیابی می کنم. حالا می خواهد تبلیغات دور زمین فوتبال در مسابقات جام های اروپایی باشد یا حتی در شبکه های ماهواره ای. به دلیل انحصاری که صدا و سیما داراست، با هدف متعادل کردن قیمت تبلیغات که واقعا برای کسب و کارها 
و به خصوص برای کسب و کارهای نوپا و استارتاپ ها کمرشکن است، باید اجازه تبلیغات به تمام استارتاپ ها در هر رسانه ای، چه در داخل کشور و چه در خارج از کشور به شکل آزادانه داده شود. من با این انحصاری که برای صدا و سیما 
وجود دارد، کاملا مخالفم. درباره اینکه در صورت تبلیغ در مسابقات فوتبال در کنار زمین یا روی بوردها یا حتی برنامه های تلویزیونی یا رادیویی خارجی، آیا باید مالیات یا عوارضی هم باید پرداخت شود یا خیر، به نظرم آیین نامه اجرایی 
ماده 1۰7 اصلاحی قانون مالیات های مستقیم تصریح کرده است و عددی بین 1۰ تا ۳۰ درصد بسته به موضوع و حوزه اضافه می شود. مشخصاً درباره »اسنپ« و تبلیغاتش در بازی اخیر پرسیده اید، در مورد اینکه »اسنپ« بابت آن مالیات 
یا عوارض پرداخت می کند یا نه، قطعاً تیم مالی و حقوقی »اسنپ« مطابق قوانین و مقررات موجود عمل کرده و می کنند. گذشته از موضوع »اسنپ«، بدون اینکه به آن ارتباط داشته باشد عرض می کنم، ذکر یک مثال در اینجا بد نیست. 
گاهی ممکن است این تبلیغ هبه باشد. اگر هبه باشد، مالیات و عوارض ندارد. مثلا گاهی برخی شبکه های ماهواره ای دیده شده که خودشان به صورت خودجوش مثل همه حرکت های خودجوشی که ما در داخل کشور هم می بینیم، یک 
شرکت یا محصول ایرانی را تبلیغ می کنند. حالا یا برای اینکه خودشان را دوستدار کشورش و محصولات ملی نشان دهند یا واقعاً آن را به عنوان مسئولیت اجتماعی شان می دانند. در چنین شرایطی وقتی کسب و کار بابت آن پول نداده 
است بنابراین عوارضی هم بر آن مترتب نیست. ما شنیده ایم که شبکه های ماهواره ای و رســانه هایی را که به خاطر عرق ملی که نسبت به محصولات ایرانی دارند به کسب و کارهای ایرانی کمک و آنها را معرفی می کنند. اگر چنین چیزی 

باشد و پرداختی هم انجام نشده باشد، طبیعی است که مالیات یا عوارض دیگری هم ندارند.
در پاسخ به این ســوال که از کجا مشخص می شــود آن کســب و کار پول داده یا خیر، از طریق خوداظهاری مشــخص می شــود. کســب و کارهای اینترنتی شــفاف ترین صورت های مالی را دارند و تمام پرداخت های آنها در اینترنت 
قابل ردگیری اســت. هزینه ها و حســاب های آنها هم مشــخص اســت. این کســب و کارها ای نماد دارند و از طریق ای نماد و حســاب های متصل به درگاه های پرداخت، درآمدهای آنها مشــخص اســت. بنابراین کسب و کارهای 
اینترنتی چیزی برای پنهان کردن ندارند. در کســب و کارهای ســنتی گاهی شــنیده ایم که ممکن اســت دو دفتره یا چیزی شــبیه به این باشــند و شــنیده می شــود که تخلفاتی صورت می گیرد. ولی کســب و کارهای اینترنتی 
شــفاف ترین و قانون مندترین کســب و کارهای کشــور درمجموع بوده اند. ممکن اســت بگردید و چند مورد تخلف هم در لابه لای آنها پیدا کنید؛ همیشــه در همــه حوزه ها ما افرادی کــه تخلف می کنند را داریــم؛ اما درمجموع 
 کســب و کارهای اینترنتی شــفاف ترین، ســالم ترین و قابل ردگیری ترین کســب و کارها هســتند. بنابراین اگر هزینه ای شــده باشد به ســادگی می شود براساس بررســی حســاب ها آنها را مشــخص و کنترل های قانونی را روی

 آن انجام داد.

جذابیت تبلیغات مجازی برای مخاطبان
علیجاه شهربانویی، مشاور بازاریابی و تبلیغات

تبلیغات مجازی که یک مورد آن را در بازی یکشنبه شــب دیدیم، تبلیغاتی است که نشان می دهد هر روز رسانه ها از چشم مخاطب می افتد و تبلیغات جدید با کشــش جدید خودی نشان می دهد و چنین تبلیغاتی جالب توجه خواهد 
بود. این چیزی است که همواره مدنظر تبلیغ کنندگان و آن کسانی که رسانه درست می کنند، بوده است. با چنین شرایطی تبلیغات کلاسیک در خیابان ها، بیلبوردها و تلویزیون به دلایل مختلف و شاید یک مقدار به خاطر عادی شدن 
رسانه دیگر کشش خود را از دست داده است و تبلیغ کنندگان به سراغ تبلیغات جدید می روند. این یک بخشــی از آن داستان است؛ ولی اینکه چنین تبلیغاتی در برندســازی چه تاثیری دارد قطعا در هرم آگاهی از برند کمی برندها را 
بالا می برد. توجه داشته باشید که برندسازی فقط این نیســت و داستان های زیادی دارد. در بحث تداعیات از برند نیز ممکن اســت مخاطبان احســاس کنند که این برند دارد چنین تبلیغاتی را انجام می دهد و بعدا نیز از طریق فضای 
 PR متوجه می شوند که این واقعا در زمین استادیوم نبوده و به صورت مجازی بوده اســت. بنابراین روی حس هوشمند بودن و تداعیات هوشــمند بودن آن برند نیز تاثیر مثبت خواهد گذاشت. این دو نکته، نکته مهمی است که چنین

 تبلیغاتی می تواند داشته باشد.

سرمقاله
 مجید شاکری، کارشناس اقتصادی

واقعیتی که در مورد بازار ارز وجود دارد، این است که این 
بازار از چند مسیر تحت تاثیر وقایع مختلفی است. ما طی 
دو هفته گذشته شاهد اختلاف در عرضه و تقاضای ارز در 
نیما بودیم که این اختلاف به حدود 4 میلیارد درهم می 
رسید. علت اصلی این اختلاف، کند شدن کسب و کار چند 
صراف اصلی به دلایل متعددی بود که بخشی به خود آنها 
و بخش دیگری به کاهش سرعت گردش اقتصاد چین به 
دلیل موضوع کرونا برمی گشت که آزادسازی دارایی ها و 
بستانکاری های ایرانی ها به چین را سخت می کرد. با حل 
شدن بخشی از آن مشکلات و همچنین با کاهش همه 
گیری کرونا، رســیدن به اول مارس و راه افتادن برخی از 
شرکت هایی که در ماه اول سال چینی کارشان را تعطیل 
کرده بودند این مشکل تا حد زیادی حل شد. چهارشنبه 
هفته قبل تقریبا به این نتیجه رسیدیم که حل شده و از 

روز یکشنبه هم تا حدی این بحث مطرح است که تادیه 
تعهدات آنها آغاز شده است. موضوع کرونا بر داخل ایران و 
بر حوزه ارز دو اثر متضاد دارد. اول اینکه ما یک دوره رکود 
نسبی خواهیم داشت از این بابت که میزان تقاضای ارز به 
دلیل کرونا کاهش می یابد. موضوع دوم این است که اگر 
بر صادرات ما به کشورهای همسایه تاثیر بگذارد، به طور 
خاص افغانستان و عراق. بنابراین اثر منفی بر نرخ ارز خواهد 
داشت. هرچند که خبرها حاکی است که مرزهای ایران با 
این کشورها باز است و جریان انتقال کالاهای صادراتی 
)حتی اگر وقفه ای داشته( بعد از وقفه ای کوتاه برقرار شده 
است. اینها مجموع اتفاقاتی است که کرونا در اقتصاد ایران 
می تواند ایجاد کند. موضوع دیگر این است که با توجه به 
افزایش تقاضای برخی از کالاهای خاص به دلیل نگرانی 
از کرونا ممکن اســت ما شــاهد افزایش تورم گروه های 

خوراکی و آشامیدنی در اسفند ماه باشیم که با توجه به 
سهم این گروه از سبد مصرفی دهک های پایین تر احتمالا 
تورم کالاهای آنها هم افزایش یافته است. احتمالا ما چنین 
چیزی را در اعداد آینده درباره ماه اسفند خواهیم داشت. 
نکته مهم این اســت که ما نباید افزایش قیمت کالاهای 
خاص مثلا لیموترش و ماسک را لزوما به معنی افزایش 
سطح عمومی قیمت ها به همین شــدت بیینیم چون 
هم زمان برخی کالاهای سرمایه ای مانند خودرو )کالای 
سرمایه ای- مصرفی( کاهش قیمت دارد. به همین دلیل 
معلوم نیست که لزوما این افزایش تورم کالاهای خوراکی 
و آشامیدنی اتساع و گسترش و شیوع به بقیه دسته کالاها 
هم پیدا کند و ما شاهد افزایش غیرعادی در تورم اسفندماه 
باشــیم. مجموعا آثار کرونا بر اقتصاد ایران آثار متضاد از 
جنبه های مختلف و از ترکیبات مختلف است. واقعیت این 

است که موضوع کرونا برای ما پر از فرصت های اقتصادی 
دیگر است. این حقیقت که به لحاظ زمان شیوع ما جلوتر 
از کشورهای همسایه مان قرار گرفته ایم و احتمالا بعد از 
خروج ما از پیک، آنها وارد پیک خواهند شد و ما احتمالا 
بخشی از سرمایه گذاری که به صورت فوری و فوتی درباره 
کرونا می کنیم مــی توانیم بعد از خــروج از پیک، برای 
صادرات خدمات سلامت استفاده کنیم از این بابت نیز می 
تواند خبر خوبی باشد. البته اگر اساسا برنامه ای در این راستا 
وجود داشته باشد. یکی از اشکالات جنس برنامه ریزی 
ایرانی، طی سال های اخیر مع الاسف این بوده که بیشتر 
شوک زده و شگفت زده شده اگر برنامه ای داشته باشد. 
هرچند که حداقل در مورد کرونا بعد از دو هفته ابتدایی می 
توانیم بگوییم که سیاست گذار توانسته اعتمادبه نفسش 
را به دست بیاورد. اما امیدواریم که در حوزه اقتصادی که 
مرتبط با تحولات کرونا نیز هســت، وارد یک فاز برنامه 

ریزی فعال شود. 

آثار   متضاد  کرونا   بر  اقتصاد  ایران

علی فتوت مدیرعامل شرکت کاوشکام آسیا از اعضای با 
سابقه سندیکای شناسایی و مکانیابی رادیویی و سندیکای 
صنعت مخابرات است. او که سال های شکل گیری مفهوم 
دانش بنیان و راه اندازی معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری را به خوبی به یاد دارد می گوید تعریف ها درباره 
بازار شرکت های دانش بنیان از آغاز از بالا و با تصور نادرست 
از بازار بود. او هم چنین تنها خواسته بخش خصوصی از 

دولت، از گذشته تا به حال را اصلاح روابط بین الملل می 
داند.  »۲۰سال پیش وزیر صنایع آقای شافعی از صاحبان 
صنایع و بخش خصوصی پرسید چه خواسته و پیشنهادی 
برای توسعه صادرات دارند همه اصلاح روابط بین الملل 
را خواستار شــدند«. به گزارش اتاق بازرگانی تهران، وی 

می گوید:  به واسطه فضای مجازی به طرز نامطلوبی دل 
مردم دچار سردرگمی شده اند و تاثیر آن در دانشگاه ها 
مشهود است. دانشجویان دانشگاه های برتر و والدین آنها 
معتقدند که نخبه هســتند و باید هر چه زودتر از کشور 
مهاجرت کنند. این ذهنیت ها باید عوض بشود. با رفتن به 

کارخانه های در حال فعالیت که مشکلات کشور را برطرف 
می کنند دانشجوها باید ببینید که شرایط بسیار سخت 
است ولی همچنان شدنی است. آدم های خبره صنعتی 
مانند افرد استارتاپی، ســرمایه گذاران فرشته، سرمایه 
گذاران خطرپذیر را می آوریم تا دانشجویان ببینند که در 
این مملکت هم می شود کار کرد. در فاز بعدی به این نتیجه 
رسیدیم مسئله فعلی رویکرد پدر و مادر دانشجویان است. 

همه استارت آپ ها را نباید با دیجی کالا و اسنپ مقایسه کرد

يادداشت
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